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Co nas czeka w nowym roku?                                               STR. 5

Taniej za wywóz odpadów
BĘDZIE SIĘ DZIAŁO

STR. 8 – 9
Konkurs Fotograficzny „Podkarpacka Ikonosfera”            STR. 6

Anna Białowąs z główną nagrodą Sobota
•  ZS3: V Charytatywny Turniej Mikołajkowy SHLPN

Sobota i niedziela
•  TOR „BŁONIE”: PGE Puchar Polski w łyżwiarstwie 
 szybkim

Niedziela
•  INTERPIANO: Ireneusz Kopytowski – malowanie 
 na żywo

Środa
•  UP: spotkanie burmistrza z mieszkańcami na 
 temat projektu wodorowego
•  NoBo Cafe: Jan Kondrak – koncert
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W ramach międzynarodowej współpracy z partnerskim miastem Gyöngyös na Węgrzech, 
wiceburmistrz Jowita Nazarkiewicz wzięła udział w spotkaniu zorganizowanym w ramach 
projektu pod nazwą „ GYOandLE – Europe for Citiziens”.

Wizyta partnerska 
w węgierskim Gyöngyös 

Współpraca europejska

Podopiecznych Sanockiego Stowarzyszenia na Rzecz Osób 
Niepełnosprawnych Intelektualnie odwiedził wyjątkowy gość. 
W Osiedlowym Domu Kultury „Gagatek” pojawiło się nawet 
niemowlę, które rozbawiło do łez młodzież i ich opiekunów.

Centrum Informacji Turystycznej odwiedziła delegacja 
dzieci ze Szkoły Podstawowej nr 8 pod opieką Wacława 
Bojarskiego. 

SSRONI

Zabawa z Mikołajem

Jak co roku podopiecznych 
SSRONI odwiedził św. Miko-
łaj. Młodzież z niecierpliwo-
ścią oczekiwała szczególnego 
gościa. Tym razem Mikołaj 
przybył saniami ciągniętymi 
przez renifery. Aby otrzymać 
wymarzony prezent, każdy 
musiał się sprawować grzecz-
nie przez cały rok. 

– Dla naszych podopiecz-
nych spotkanie ze św. Mikoła-
jem to ogromne przeżycie, które 
sprawia im wiele radości. Miło 
jest patrzeć nam, opiekunom, 
jak na ich twarzach gości 
uśmiech. Chcemy im dać jak 
najwięcej – podkreśla Irena An-
drejkow, prezes stowarzyszenia. 

Tegoroczne spotkanie z Mi-
kołajem to nie tylko okazja, by 
otrzymać podarek, to również 
czas, kiedy wszyscy mogą się 

Sanocki Oddział Polskiego Górnictwa Na�y i Gazu obchodził 
branżowe święto. Barbórkowe uroczystości zorganizowano 
„awansem” już 1 grudnia w Sanockim Domu Kultury. 

Barbórka w SDK 

Podczas imprezy miasto re-
prezentowała wiceburmistrz 
Jowita Nazarkiewicz, składając 
wszystkim górnikom serdecz-
ne gratulacje i życzenia zado-
wolenia z dalszej pracy, a także 
spektakularnych awansów oraz 
wszelkiej pomyślności. 

– Sanok ma ten przywilej, 
że jest siedzibą oddziału 
PGNiG. Górnictwo na�owe 
i gazowe jest wpisane w rozwój 

miasta i ziemi sanockiej od wielu 
dekad. Dziś szczycimy się histo-
rią, ale też projektujemy przy-
szłość, a „Na�a” wspiera wiele 
z naszych działań, za co górni-
czej braci, a zwłaszcza Fundacja 
PGNiG im. Ignacego Łukasie-
wicza, serdecznie dziękuję – 
napisał na swoim pro�lu 
społecznościowym burmistrz 
Tomasz Matuszewski, przyłą-
czając się do życzeń.                     es 

Branżowe święto

Mikołaje w akcji

Tradycyjnie CIT wspiera 
dzieci z Podskalki

To oczywiście nie jedyna szko-
ła, która wsparła akcję. Wszyst-
kie, te sanockie i nie tylko, wy-
mienimy w następnym artyku-
le. Młodzież przyniosła zebrane 
słodycze i maskotki, które 
zostaną zawiezione 8 grudnia, 
czyli w dzień, w którym ukazuje 
się „TS”, ubogim dzieciom 
romskim z Podskalki, jako pre-
zenty mikołajowe.

spotkać i porozmawiać w gronie 
przyjaciół i znajomych. Zado-
woleni z otrzymanych prezen-
tów oczekiwali na przyjście 
jeszcze jednego gościa. Odwie-
dziło ich niemowlę (w rolę 
dziecka wcieliła się prezeska), 
które rozbawiło wszystkich, re-
cytując wiersz Jana Brzechwy 
pt. „Kaczki”. Ubrana w dziecięcą 
piżamkę, śliniaczek, smoczek 
i śmieszne buciki sprawiła, 
że wszyscy na sali zapomnieli, 
że zaraz muszą się pożegnać 
i wrócić do domów. 

Za rok kolejna wizyta świę-
tego – ciekawe, w kogo tym 
razem wcieli się pani Irena? Nie-
bawem nowy rok, który pod-
opieczni stowarzyszenia oraz 
ich rodziny również spędzą 
razem na wspólnym spotkaniu 
opłatkowym.                        Dcz

– Dziękujemy dziewczy-
nom i chłopakom za empatię 
i wielkie serca, a Wackowi 
Bojarskiemu za jego zaanga-
żowanie. Jak zwykle zresztą – 
skomentował dar serca Robert 
Bańkosz. 

Relacja z wizyty w Pod-
skalce w jednym z najbliż-
szych numerów „TS”. 

ew

Jest to program �nansowany 
przez Unię Europejską, mają-
cy na celu upowszechnianie 
europejskiej historii, kultury 
i tradycji, przy równoczesnym 
poszanowaniu wartości i róż-
norodności krajów partner-
skich. W ramach programu 
podejmowane są także działa-
nia zachęcające obywateli do 
uczestnictwa i angażowania 
się w demokrację na poziomie 
unijnym. 

Podczas weekendowego 
spotkania przedstawiciele 
kilku miast partnerskich: 
Gyöngyös, Lendava (Słowe-
nia), Losonc (Słowacja) oraz 
Sanok i Łodygowice (Polska) 
mieli okazję wymienić się do-
świadczeniami związanymi 
z upowszechnianiem historii, 
kultury i tradycji swojego 
regionu. Zainaugurowali ad-
wentowy czas, zapalając 
wspólnie świecę oraz przy-
ozdabiając ogromną choinkę 
na rynku głównym w Gyön-
gyös, zaś w miejscowym 
Centrum Kultury delegacje 
mogły podziwiać występy 
tradycyjnych zespołów, a na 
zakończenie wystąpić na sce-
nie we wspólnym tradycyj-
nym tańcu, poprowadzonym 
przez grupę „Vidroczki”. 

es

Podopiecznych SSRONI odwiedził św. Mikołaj
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Delegacja dzieci ze Szkoły Podstawowej nr 8
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Śladem naszych publikacji 

Budżetowe fakty 
bez pudrowania 
W związku z publikacją pana 
burmistrza Tomasza Matu-
szewskiego na temat sytuacji 
�nansowej miasta, w której to 
był uprzejmy odnieść się do 
mojej osoby, postanowiłem 
w kilku słowach wyjaśnić swo-
je stanowisko. Po pierwsze 
chciałbym powiedzieć, że opi-
nię opieram na faktach 
i danych otrzymywa-
nych z Urzędu Miasta 
Sanoka. Nie na slaj-
dach i wypowie-
dziach innych 
osób – po prostu 
analizuję dane. 
Jeżeli pan bur-
mistrz troskę o �-
nanse miasta i jego 
przyszłość nazywa 
frustracją, to nie za-
mierzam z tym pole-
mizować. To nie jest 
poziom dyskusji publicznej, 
który chciałbym kontynu-
ować. Mieszkańcy zasługują 
na rzetelną informację, opartą 
na faktach, a nie subiektyw-
nych odczuciach, wspomaga-
nych próbą deprecjonowania 
opinii radnych, którzy maja 
odmienne zdanie. 

Dlatego też mogą Państwo 
ocenić sytuację i wyciągać 
własne wnioski. Zacznę od 
zadłużenia miasta. 

Na początku kadencji wy-
nosiło ono 66 271 543 zł 
(wykonanie z 2018 roku), 
natomiast szacowane zadłu-
żenie na koniec 2023 r. to 
139 665 826 zł. Zatem jego 
wzrost w bieżącej kadencji 
wynosi 73 394 283 zł, czyli 
110 % (patrz Tabela 1).

Gdyby przyjąć narrację 
pana burmistrza o rekordo-
wych inwestycjach w mieście, 
to pewnie można byłoby się 
zastanawiać, czy ten wzrost 
nie wynika właśnie z tego 
„ogromu” inwestycji. Gdy 
jednak prześledzimy ich war-
tość w latach 2015-2018 do 
lat 2019-2022 (porównanie 
okresu kadencji czterolet-
niej), to okaże się, że żadnych 
rekordów niestety nie ma 
(patrz Tabela 2).

Możemy zauważyć nawet 
niewielki spadek wartości reali-
zowanych inwestycji na nieko-
rzyść bieżącej kadencji. Pod-
kreślam, że dane, które prezen-
tuję, są o�cjalnym danymi 
otrzymanymi z Urzędu Miasta. 

Naszą kiepską pozycję 
�nansową potwierdzają ran-
kingi Pisma Samorządowego 
„Wspólnota” – najbardziej 
wiarygodne i prestiżowe 
w kraju – w których spadliśmy 
na szary koniec wśród miast 
powiatowych. Dlatego też 
w mojej opinii nie ma co 
pudrować fatalnej sytuacji, 
tylko wspólnie zastanowić 
się, co zrobić, by zaczęła ule-
gać poprawie. Mamy przed 
sobą nową unijną perspekty-
wę �nansową i środki na 
wkład własny do planowa-
nych inwestycji są niezbędne.

Tymczasem w Sanoku 
emitujemy kolejne obligacje 
(zaciągamy kredyt) na koniec 
roku, po to, żeby zapłacić pen-
sje nauczycielom, czy za ener-
gię na MOSiR-ze. Emisja 
obligacji z de�nicji powinna 
�nansować inwestycje, a u nas 
z tych środków pokrywane 
są wydatki bieżące. To jest 
właśnie obraz fatalnego zarzą-
dzania �nansami. Radni są od 
tego, by zwracać uwagę na 
popełniane błędy i głośno 
o tym mówić. Nie jestem 
w klubie klakierów pana bur-
mistrza i dlatego – jak sądzę 
– przy każdej okazji próbuje 
on deprecjonować moją oso-
bę. Niestety, dane i fakty są 
takie, jakie są i żadne koloro-
we slajdy i kolejne 100 �lmi-
ków nagranych na media 
społecznościowe tego nie 
zmienią. 

Sławomir Miklicz 

zadłużenie miasta w latach 2018-2023

2018 2023 wzrost

66 271 543 139 665 826 110,75%

Tabela 1

wartość inwestycji

kadencja 2015-2018 105 328 209,46

kadencja 2019-2022 102 236 161,75

Tabela 2

Podczas ostatniej sesji Rady Miasta Sanoka jednym z punktów obrad była informacja doty-
cząca działalności spółki SIM Południe, czyli Społecznej Inicjatywy Mieszkaniowej, którą 
przedstawił prezes Adam Drozd. W Sanoku miało powstać kilkadziesiąt nowych mieszkań 
dla osób i rodzin, które nie posiadają własnego mieszkania. Od 2021 roku spółka nie ma 
pozwolenia na ich budowę. 

SIM Południe

Mieszkania przy ulicy Konarskiego 
nadal bez pozwolenia na budowę

Przy ul. Konarskiego plano-
wana jest budowa czterech 
bloków, w których znajdzie 
się około 70 nowych lokali 
z atrakcyjną ofertąs czynszo-
wą i możliwością dojścia do 
własności. Mieszkania prze-
znaczone są dla osób bez 
zdolności kredytowej. Prace 
miały ruszyć w ubiegłym 
roku. Niestety, od tego czasu 
nic się nie wydarzyło. Na sesję 
zaproszono prezesa Drozda, 
który przedstawił informacje 

dotyczące działalności spółki 
oraz budowy mieszkań, które 
są stawiane, ale... w innych 
miastach. 

Zadaniem spółki jest 
realizacja budownictwa spo-
łecznego. W skrócie – zajmuje 
się budową mieszkań na wy-
najem o umiarkowanym 
czynszu. SIM ma wybudować 
nowe mieszkania miedzy in-
nymi w Sanoku, Mielcu, Prze-
myślu, Ustrzykach Dolnych 
i Medyce – łącznie około ty-

siąca lokali. Prezes opowiadał 
o bieżących działaniach, jakie 
realizowane są w niektórych 
gminach. Jednak radni 
nie byli zainteresowani tymi 
informacjami. Dopytywali za 
to, jak wygląda obecnie sytu-
acja w Sanoku. 

– Nie można dopuścić do 
tego, że nasze miasto jest na 
etapie planowania budowy 
mieszkań przy ul. Konarskie-
go. Łopata w tym miejscu już 
dawno miała zostać wbita. 

Inwestycja już powinna być 
rozpoczęta. W Sanoku nie 
ma inwestycji realizowanych 
przez spółkę SIM Południe – 
jedyne działania, jakie są 
podejmowane, by móc roz-
począć budowę, to tylko te 
wykonywane przez urzędni-
ków miejskich. Nie usłyszeli-
śmy nic, żadnych konkretów, 
jeśli chodzi o budowę miesz-
kań – powiedział burmistrz 
Tomasz Matuszewski. 

Według włodarza miasta 
reprezentujący spółkę prezes 
Drozd od 20 grudnia 2021 
roku nie zdołał uzyskać decy-
zji o pozwoleniu na budowę. 
Dodał, że Urząd Miasta Sano-
ka nie ma wpływu na to, kto 
realizuje takie projekty za 
pozyskane środki w ramach 
do�nansowania. Decyzja za-
pada z przysłowiowej ,,góry”. 

– Mogę natomiast zapew-
nić Państwa, że my budujemy 
mieszkania komunalne przy 
ul. Ustrzyckiej poprzez naszą 
spółkę SPGM. W przyszłym 
roku z pewnością duża część 
osób oczekujących otrzyma 
klucze do nowych mieszkań. 
Co do ul. Konarskiego i nie-
rozpoczętej inwestycji budo-
wy mieszkań pod klucz dla 
młodych osób, z pewnością 
tej sprawy tak nie pozostawi-
my. Będę walczył do końca. 
W ramach tego programu po-
zyskaliśmy prawie 6 mln zł. 
Na obecną chwilę ani złotów-
ka nie została wbudowana 
w przekazaną nieruchomość! 
– podsumował burmistrz. 

Dcz

Od czerwca prezesem Sanockiego Przedsiębiorstwa Gospodarki Mieszkaniowej jest Tomasz 
Mazurkiewicz. W tym czasie nastąpiły znaczące zmiany. Największe z obecnie realizowanych 
zadań to budowa mieszkań komunalnych przy ul. Ustrzyckiej. O planach, aktualnych inwesty-
cjach i zmianach w spółce jej szef opowiedział podczas sprawozdania na ostatniej sesji miejskiej.

Spółki miejskie

Zmiany w SPGM

Głównym przedmiotem dzia-
łalności SPGM jest admini-
strowanie zasobami miesz-
kaniowymi i użytkowymi, 
a w szczególności: spółdziel-
czymi, mieszkaniowymi, ko-
munalnymi, zakładowymi 
oraz osób �zycznych i wspól-
not mieszkaniowych; usługi 
inwestycyjne; eksploatacja 
i konserwacja kotłowni lokal-
nych, hydroforni, węzłów 
cieplnych na zasobach komu-
nalnych, zakładowych i spół-
dzielczych; sprawowanie 
zarządu zasobami wspólnot 
mieszkaniowych; sprzedaż 
materiałów i towarów; re-
monty i konserwacja zasobów 
komunalnych, spółdzielczych, 
zakładowych, osób �zycznych 
i wspólnot mieszkaniowych; 
wykonawstwo robót remon-
towo-budowlanych, produk-
cyjna handlowa i usługowa.

Prezes zaczął od wspo-
mnianej budowy mieszkań 
przy ul. Ustrzyckiej. Udało się 
już wywieźć ponad tysiąc kubi-
ków ziemi. Pracownicy zaczy-
nają przygotowywać zbrojenia 
do fundamentów, a w przy-
szłym tygodniu planowane jest 
wylewanie betonu.

– Umowę na realizację za-
dania podpisaliśmy we wrze-
śniu. Inwestycja jest prowadzo-
na w trybie „zaprojektuj 
i wybuduj”. Projektowanie 
całej inwestycji zakończyło się 
parę dni temu. Jako inwestor 
znamy wszystkie szczegóły, 
które są związane z budową. 
Rezygnujemy z niektórych roz-
wiązań, na rzecz bardziej efek-
tywnych. Wspólnie z prezesem 
SPGK Krzysztofem Jaroszem 
projektujemy ciąg ciepła syste-
mowego do nowych bloków – 
powiedział Mazurkiewicz.

W planach jest zakup 
działki, która znajduje się 
nieopodal inwestycji – po to, 
by można było wybudować 
na niej parking i zwiększyć 
liczbę lokali nawet o 20. 

– Jesteśmy w stanie wybu-
dować więcej mieszkań na 
poddaszu. Cała infrastruktura 
była tak przemyślana przez 
mojego poprzednika Jana 
Paszkiewicza, że są takie moż-
liwości, zabrakło po prostu 
miejsc parkingowych – kon-
tynuuje. 

 Obecnie prowadzone są 
negocjacje z właścicielem tej 
działki. Jej koszt szacowany 
jest na około 120 tys. zł. Wów-
czas zamiast 60, powstałoby 
76 mieszkań. 

Zmieniły się sposób zarza-
dzania zasobami socjalnymi 
i forma zatrudnienia. Poprawia-
ny jest system monitorowania, 

by utrzymać porządek w takich 
miejscach, jak choćby cmenta-
rze. Wszyscy administratorzy 
wraz z dozorcami zmieniają for-
mę działalności na trzy rejony. 
Będą funkcjonować zespoły 
sprzątające, ponadto zostanie 
uruchomiony numer telefonu 
– zgłoszenia awarii będą ewi-
dencjonowane i przekazywane 
do odpowiednich służb. Zmieni 
się sposób obsługiwania cmen-
tarza. Zamykane są pakamery, 
które lokowane były w blokach. 

– Spółka potrzebuje zmian, 
są jej potrzebne do prawidło-
wego działania – podsumował 
prezes Mazurkiewicz. 

dcz

Tak miały wyglądać nowe bloki przy ul. Konarskiego 
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W „Jedynce” rozegrano tradycyjny Mikołajkowy Turniej Rodzinny. Startowali w nim ucznio-
wie z klas I-III wraz z rodzicami lub innymi opiekunami. 

Szkoła Podstawowa nr 1

Mikołajkowy Turniej Rodzinny

Organizatorzy przygotowali 
trzy zabawy. Zmagania rodzin-
nych par przebiegały w sporto-
wej atmosferze. Po zakończe-
niu drugiej rywalizacji uczest-
ników imprezy gościnnym 
występem uraczyły gimna-

styczki z klubu Spartanie Za-
hutyń. Po ich pokazie odbyła 
się trzecia konkurencja, a po 
niej podsumowanie i zakoń-
czenie sportowych zmagań. 
Równolegle do prowadzonego 
współzawodnictwa trwał kier-

W punktacji klas I najlep-
szy okazał się Ksawery Ku-
zian, drugie miejsce wywal-
czył Adam Wąsowicz, a trzecie 
zajęli ex aequo Alan Bodziak  
i Oliwia Jabcoń.

W klasach II zwycięstwo 
odniósł Maksymilian Łago-
dzic, na pozycji drugiej upla-
sowali się Kacper Benedyk  
i Patryk Okarma, a trzecią za-
jął Stanisław Marcinkowski.

Rywalizację uczniów klas 
III wygrał Karol Sander, dru-
ga lokata przypadła Amelii 
Mieleckiej i Łucji Gawlewicz, 
zaś trzecia była Antonina 
Krok.

Dla nich Stowarzyszenie 
Sympatyków i Przyjaciół 
Szkoły Podstawowej nr 1 
ufundowało nagrody rzeczo-
we. Wszyscy uczestnicy tur-
nieju otrzymali pamiątkowe 
dyplomy i słodkie upominki. 

es

Szkolne Koło Wolontariutu 
serdecznie zaprasza całą spo-
łeczność „Trójki” do udziału  
w XXIV edycji akcji Góra Gro-
sza. Monety można wrzucać 
do specjalne oznaczonego  
słoika, który znajduje się przy 
wejściu głównym. Akcja  
potrwa do 29 lutego 2024 r.  
Za zebrane pieniądze szkoła 
zorganizuje pomoc psycholo-
giczną, rzeczową i specjali-
styczną opiekę dla potrzebują-
cych dzieci i rodzin na terenie 
całej Polski. 

es

XXIV edycja Góry Grosza 

masz ozdób świątecznych  
i słodkości, przygotowanych 
przez rodziców. Dochód ze 
sprzedaży przeznaczono na 
kontynuację leczenia utalen-
towanej uczennicy SP1, Mar-
tyny Posadzkiej.

Szkoła Podstawowa nr 3 

W Szkole Podstawowej nr 1 trwa cykl akcji charytatywnych 
dla Martynki Posadzkiej, uczennicy tej placówki i wybitnie 
utalentowanej gimnastyczki UKS-u Spartanie Zahutyń.  
To wielokrotna mistrzyni Polski i Europy oraz trzykrotną 
mistrzyni świata w �tnessie gimnastycznym. Wszyscy – 
nauczyciele, uczniowie i rodzice – bardzo chcą pomóc jej 
wrócić do zdrowia i spełniać marzenia. 

Pomóżmy Martynce 
wrócić do zdrowia!

Charytatywne działania 

W połowie listopada w „Jedyn-
ce” zorganizowano Kiermasz 
Zabawek, na który dzieci, 
zwłaszcza z klas I-III, podaro-
wały wyjątkowo dużo masko-
tek. Przez pięć dni stoisko 
było oblegane przez uczniów. 

Następnie w ramach Dnia 
Życzliwości przygotowana 
została tzw. „kawiarenka życz-
liwości” – każdy mógł smako-
wać tam ciasteczka oraz po-
znawać cytaty o dobroci, mi-
łości, radości i wzajemnej 
życzliwości. 

Kolejną atrakcją był 
„Kiermasz słodkości”, zorga-
nizowany w ramach ogólno-
polskiej akcji „Tydzień 
Uczniowskiej Supermocy”. 
Jednak w SP1 przedłużył się 
on o kolejny – uczniowie klas 
IV-VI wraz z rodzicami oraz 
nauczyciele przez kilkanaście 
dni piekli pyszne ciasta, które 
były wręcz rozchwytywane. 
Pokazali supermoc i wielkie 
serca! 

Kolejną odsłoną wsparcia 
Martynki był „Mikołajkowy 
Turniej Rodzinny” (czytaj 

obok), podczas którego hala 
sportowa zapełniła się ucznia-
mi klas I-III i ich rodzicami. 
Familijne pary rywalizowały 
m.in. w wyścigach rzędów. 

Akcja pomocy ciągle trwa, 
a w ostatni wtorek rozpoczął 
się kiermasz ozdób i kartek 
świątecznych, wykonanych 
przez uczniów.

– Najbardziej cieszy nas 
radość uczniów z pomagania, 
ich zaangażowanie i entu-
zjazm, a także ogromne 
wsparcie rodziców. Wszystkie 
zebrane podczas akcji datki 
przekazujemy na konto Fun-
dacji ISKIER�, której pod-
opieczną jest Martyna Po-
sadzka. Podajemy konto, 
gdyby ktoś z Czytelników ze-
chciał także pomóc Martyn-
ce: 05 1050 0099 6781 1000 
1000 0983 – piszą organiza-
torzy z „Jedynki”. 

Społeczność SP1

Na rzecz Martynki zostanie 
też zorganizowany turniej 
piłkarski, który szerzej za-
powiadamy na stronie 15. 

W przedszkolnej „Czwórce” zorganizowano wewnętrzny 
Konkurs na Kartkę Bożonarodzeniową pod patronatem Bur-
mistrza Miasta Sanoka. Celami konkursu były: pogłębienie 
wiedzy na temat tradycji i zwyczajów związanych ze świętami 
Bożego Narodzenia, rozbudzenie wyobraźni plastycznej  
i kreatywności oraz kształcenie umiejętności wypowiadania 
się różnymi technikami plastycznymi. 

Samorządowe Przedszkole Publiczne nr 4

Rozstrzygnięcie Konkursu na Kartkę Bożonarodzeniową

– Wiele dzieci nie zna już 
dawnych tradycji bożonaro-
dzeniowych, więc chcieliśmy 
im je przedstawić. A zarazem 
pokazać, że SMS nie jest jedy-
ną formą przesyłania życzeń  
i że kiedyś takie zadanie  
spełniały zwykłe kartki świą-
teczne – podkreśliła Mariola 
Milewska, dyrektorka pla-
cówki. 

W konkursie wzięło udział 
blisko 60 dzieci, podzielonych 
na dwie kategorie wiekowe: 
3-4 i 5-6 lat. Nagrody główne 
powędrowały do zwycięzców 
konkursu, ale wszystkie  
maluchy zostały nagrodzone  
dyplomami, słodkościami  
i zawieszką na choinkę. 

es

Laureaci konkursu:
Kategoria 5-6 lat:
I – Amelia Gałkowska 
II – Oliwia Gałkowska 
III – Aleksander Jabczanka 

Kategoria 3-4 lata:
I – Wiktoria Niemiec
II – Emilia Żądło
III – Laura Pencak
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Uczniowie Szkoły Podstawowej nr1 podczas akcji charytatywnej 
na rzecz Martynki
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Sanok ma nowe, magiczne miejsce, wypełnione aroma-
tem wysokiej jakości herbat na wagę i nietuzinkowymi 
propozycjami prezentów. To Sklep Esencja, który 
warto odwiedzić, szczególnie w sezonie zimowym. 

Zimowe aromaty, które 
rozgrzeją chłodne dni
Czy marzysz o rozgrzewającej herba-
cie o smaku piernika albo imbiru 
z maliną? A może masz ochotę spró-
bować unikalnej mieszanki, takiej jak 
wiśnia z kardamonem? W Esencji 
zrealizujesz wszystkie swoje zimowe 
zachcianki! Sklep oferuje bogactwo 
wyjątkowych smaków, które popra-
wią nastrój i rozgrzeją nawet w naj-
chłodniejsze zimowe dni.

Wspaniałe prezenty 
na każdą okazję
Dla osób poszukujących nietuzinko-
wych prezentów Esencja ma gotowe 
propozycje, które z pewnością spra-
wią radość. Dzięki szerokiej gamie 
produktów i różnorodności asorty-
mentu możesz również skompono-
wać prezent według własnego pomy-
słu, idealnie dopasowany do gustu 
obdarowywanej osoby. W Esencji 
łatwo puścić wodze wyobraźni, bez 
nadwyrężania budżetu.

Miejsce ważnych 
inicjatyw kulturowych
Pragnieniem właścicieli Esencji jest 
nie tylko tworzenie miejsca zaku-
pów, ale także przestrzeni, która 
integruje więzi społeczne i inspiruje 
rozwój kultury w Sanoku. Esencja 
zaangażowana jest w promowanie 

Odkryj magię świata herbat ze sklepem Esencja!

dzieł lokalnych artystów i rękodziel-
ników, stale poszerzając swoją ofertę 
w tym zakresie i poszukując nowych 
możliwości współpracy.

Trudny wybór? 
Nie w Esencji
Możliwość skorzystania z wiedzy 
i doświadczenia sprzedawców Esen-
cji to komfort, na który nie mogą 
sobie pozwolić klienci typowych 
sklepów internetowych z herbatą. 
Wielu miłośników wysokiej jakości 
naparów herbacianych docenia rów-
nież możliwość odnalezienia swoich 
ulubionych smaków i aromatów dzię-

ki dostępnym codziennie w Esencji 
darmowym degustacjom i próbkom.

Stacjonarnie
i w Internecie
Esencja znajduje się w ważnym, 
komunikacyjnym punkcie Sanoka, 
przy ulicy Kościuszki 29, w pobliżu 
Poczty Głównej i Urzędu Skarbowe-
go. Warto również odwiedzić jej 
adres internetowy www.esencja.shop, 
gdzie można znaleźć bogactwo 
przydatnych informacji ze świata 
herbat, metod ich parzenia, właści-
wości zdrowotnych oraz aktualności 
na temat oferty i promocji. 

www.esencja.shop

ARTYKUŁ SPONSOROWANY

Wszyscy przyzwyczailiśmy się do podwyżek, a tymczasem niespodzianka: w przyszłym roku 
zapłacimy mniej za wywóz i zagospodarowanie odpadów komunalnych. Projekt uchwały 
w tej sprawie na najbliższej sesji Rady Miasta zamierza złożyć burmistrz Tomasz Matuszewski.

Co nas czeka w nowym roku?

Taniej za wywóz odpadów

W mijającym tygodniu 
w Urzędzie Miasta Sanoka 
rozstrzygnięto przetarg na od-
biór, transport i zagospodaro-
wanie odpadów komunalnych. 

Po otwarciu ofert i analizie 
kosztów systemu burmistrz 
Matuszewski podjął decyzję 
o obniżeniu stawki opłat 
o 2 zł. Od nowego roku zapła-

kontrole i wizyty Straży Miej-
skiej w gospodarstwach do-
mowych i spółdzielniach 
mieszkaniowych, ale właśnie 
dzięki temu dopisaliśmy do 
systemu prawie pół tysiąca 
mieszkańców, którzy wcze-
śniej unikali opłat za wywóz 
śmieci – mówi burmistrz, do-
dając: – Dziękuję za zrozu-
mienie okazywane naszym 
działaniom. Obszar związany 
z gospodarką „śmieciową” 
będzie funkcjonował spraw-
niej i taniej, jeżeli każdy z nas 
poczuje się za niego odpowie-
dzialny.

Burmistrz uważa, że przy 
systematycznym uszczelnia-
niu systemu gospodarowania 
odpadami istnieją przesłanki, 
aby opłaty za odbiór śmieci 
i ich zagospodarowanie były 
jeszcze niższe. 

mn

cimy za wywóz i zagospodaro-
wanie odpadów 37 zł od osoby 
w gospodarstwie domowym.

– Wiele osób krytykowało 
podejmowane przez urząd 

W środę 6 grudnia zorganizowano spotkanie na rynku, które 
uświetniło przybycie oczekiwanego tego dnia św. Mikołaja.

Magiczny wieczór
Spotkanie na rynku

Św. Mikołaj z obdarowanymi na rynku
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Dzień swoim klimatem zapo-
wiadający zbliżające się Święta 
Bożego Narodzenia zgromadził 
na miejskim placu sporą liczbę 
mieszkańców, w tym pokaźne 
grono najmłodszych. Było 
wspólne przystrajanie ustawio-
nej już choinki oraz zaświecenie 
zawieszonych na niej lampek. 
Wieczorny mrok i mroźna aura 
tworzyły nastrój nadchodzą-

cych świąt, a atmosferę potęgo-
wały utwory muzyczne, które 
wykonywała Asia Gosztyła 
wraz z przyjaciółmi.

Punktem kulminacyjnym 
okazało się przybycie św. Mi-
kołaja, który obdarował dzieci 
smakołykami. Następnie 
namówiono go do udziału 
w mikołajkowej ślizgawce.
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W ubiegłym tygodniu Zarząd 
Województwa Podkarpackie-
go rozstrzygnął drugą edycję 
tego konkursu. Decyzję oparto 
na rekomendacji profesjonal-
nego jury, które spośród 621 
fotogra�i nadesłanych przez
85 autorów wybrało 4 kandy-
datów do nagród. Kolejnym 
akcentem konkursu będzie 
wystawa w Galerii Fotogra�i
Miasta Rzeszowa, na której 
zostaną wręczone nagrody 
Marszałka Województwa Pod-
karpackiego oraz zaprezento-
wane prace laureatów, a także 
18 uczestników konkursu, 
wskazanych przez jury.

Celem konkursu jest popu-
laryzacja wartościowej foto-
gra�i, dla której inspiracja to
krajobraz kulturowy Podkar-
pacia, nagradzanie najlepszych 
twórców wykorzystujących  
w swojej pracy medium foto-

Anna Białowąs otrzymała główną nagrodę w Konkursie Fotograficznym „Podkarpacka Ikonosfera”

Stawy w „Sosenkach” okiem artystki
Anna Białowąs rozsławiła Sanok zdjęciem, które zdobyło główną nagrodę w drugiej edycji 
Konkursu Fotogra�cznego „Podkarpacka Ikonosfera”.

Emilia Adamska pochodzi z Jędruszkowiec i jest absolwentką 
I Liceum Ogólnokształcącego i Akademii Sztuk Pięknych  
we Wrocławiu. W Sanockim Domu Kultury odbył się wernisaż 
jej prac pt. „Maski”. Wystawę dziesięciu obrazów można  
oglądać do 22 grudnia. Jest to pierwsza podyplomowa, indy-
widualna wystawa młodej artystki. 

Sanocki Dom Kultury 

Wernisaż absolwentki ILO 

gra�i, promocja województwa
poprzez działania artystyczne 
oraz edukacja kulturowa  
w obszarze fotogra�i.

Tematem przewodnim 
Konkursu Fotogra�cznego
„Podkarpacka Ikonosfera”  
w kończącym się roku była 
woda postrzegana w sposób 
wieloaspektowy i w odniesie-
niu do zasobów naturalnych 
oraz kulturowych wojewódz-
twa, eksponujących unikalne 
cechy tożsamości regionu.

Na podstawie rekomenda-
cji jury Zarząd Województwa 
Podkarpackiego przyznał na-
grodę główną w wysokości 
6000 zł Annie Białowąs. 

– Fotogra�e przedstawiają
stawy w „Sosenkach”. Cały cykl 
to 88 zdjęć, ale na konkurs wy-
słałam 10, które zyskały uzna-
nie jury. Prawie trzy lata wę-
drowałam brzegami stawów  

i wypatrywałam „tego czegoś”. 
Takiej fotogra�i nie da się zro-
bić o każdej porze dnia, czy 
roku. Tygodniami czekałam na 
ten właściwy moment, światło, 
atmosferę. Śmiałam się, że  
zostałam wędkarzem chwili. 
Panowie nad stawami siedzieli, 
stali z wędkami i czekali na 
rybę, a ja czekałam na ten kon-
kretny moment, który uwiecz-
nię aparatem – opowiada  
Białowąs. 

Fotogra�a, czyli pasja Ani,
przyszła do niej jako do dojrza-
łej kobiety. Na początku zaczę-
ła od uwieczniania dzieci, po-
tem prac artystycznych męża 
Daniela. Po pewnym czasie za-
częła zwracać uwagę na detale. 

– Dostrzegam cykle. Jeden 
detal pokazuje mi następny. 
Potra�ę się na nich skupić, ale
wtedy właśnie nie wychodzi 
jedno zdjęcie, ale zawsze seria. 

Coś mnie zainspiruje – szcze-
gół, zjawisko czy chwila, i po-
wstaje z tego fotogra�czna
opowieść. I tak było również 
nad stawami. Dodatkowo 
uwielbiam przyrodę, ciszę, na-
turę. Dlatego ciągnie mnie za-
wsze nad stawy w „Sosenkach”. 
Jest to jedno z najspokojniej-
szych miejsc w Sanoku. 

Nagroda daje artystce 
możliwość zainwestowania  
w lepszy sprzęt fotogra�czny.

– Mogłabym pójść do skle-
pu i kupić coś dzieciom, sobie 
czy do domu, ale nagroda za 
pasję zostanie zainwestowana 
w pasję. Nie wiem jeszcze, co 
kupię, marzę o lepszym apara-
cie. Na pewno całość nagrody 
przeznaczę właśnie na ten cel. 

Prywatnie Ania jest żoną 
Daniela, mamą dwóch wspa-
niałych córek i pracuje  
w przedszkolu. 

– Zawsze byliśmy blisko 
sztuki. Pamiętam, jak z małymi 
jeszcze córkami przechodzili-
śmy obok powstającej galerii 
przy ul. Jagiellońskiej, a dziew-
czynki zapytały: „skąd oni we-
zmą tyle obrazów do tak dużej 
galerii?”. Przez to, że od maleń-
kości zabierałam je do BWA, 
słowo „galeria” kojarzyło im się 
z dziełami sztuki. Obydwie 
mają wiele talentów i idą  
w stronę sztuki. Cieszy mnie to. 

Prace artystki były porów-
nywane do obrazów Beksiń-
skiego. Odwiedzający wernisaż 
widzieli w fotogra�ach atmos-
ferę z jego dzieł i mówili, że  
sanoczanka „łapie” niuanse 
mistrza, ale ma swój własny 
sznyt. 

Białowąs marzy, by jej pra-
ce doczekały się wystawy  
w Sanoku. Obecnie fotogra�e
Ani do 23 grudnia można  
podziwiać w Rzeszowie. 

Gratulujemy wspaniałej 
nagrody i życzymy mnóstwa 
inspiracji!

Edyta Wilk

Galeria o smaku kawy przyciąga nie tylko zapachami aroma-
tycznych naparów i ciast. Praktycznie co tydzień dzieje się 
tam coś niecodziennego. Tym razem Kazimierz Zarzyka  
zabrał gości w podroż po Bieszczadach. Poetycką i bardzo 
malowniczą. 

– Cieszę się, że tra�łam do ILO.
Miałam tam pewną swobodę. 
Oczywiście trzeba było się 
uczyć. Niestety, matematyki 
również (śmiech). Przyswoić 
materiał należało... Jednak na-
uczyciele pozwalali nam na wy-
rażanie siebie. Dzięki temu mo-
głam nie hamować swojej wraż-
liwości i iść w stronę, która mnie 
pociągała, czyli farb, pędzli  
i sztalug – opowiadała Emilia. 

Obecnie artystka szkoli się 
również w technice tatuażu. 

– Nie spodziewałam się,  
że to mnie tak zainspiruje.  
Tatuaż jest również fascynująca 
sztuką, która ma setki lat.  
Oczywiście cały czas szkicuję  
i maluję. 

Kazimierz Zarzyka w Galerii o smaku kawy

O wietrze i innych żywiołach
Autorski wieczór miał miej-
sce w weekend. Wiersze napi-
sane z miłością, jak sam autor 
to określił, recytowały z pasją: 
Mieczysława Zarzyka, Zyta 
Zapał, Elżbieta Mazur-Bielat  
i Grażyna Chytła. Ta ostatnia 
już nie raz gościła na łamach 
„Tygodnika” jako przewod-
niczka opowiadająca o Biesz-
czadach i nie tylko. W drugiej 
części  spotkania uczestników  
zachwyciły archiwalne slajdy, 
prezentowane przez Macieja 
Zająca, a komentowane ze 
znawstwem tematu przez 
autora „Jak budowaliśmy 
Solinę”. Kazimierz Zarzyka, 
jeden z trzech żyjących 
jeszcze budowniczych naj-
większej zapory w Polsce,  
z łatwością posługuje się sło-
wem, aby plastycznie opisać 
minioną i obecną rzeczywi-
stość, nie tylko w Bieszcza-
dach.

Pani Grażyna jako geograf 
i przewodnik była zachwycona 
opisywaniem przez twórcę  
zjawisk meteorologicznych. 

– Już nie uczę, ale gdybym 
znów stanęła przy klasie, wier-
sze pana Zarzyki z chęcią 
wykorzystywałabym na lek-
cjach. Jestem zachwycona, jak 
zgrabnie opowiada o zjawi-
skach. Mało tego, musi mieć 
konkretna wiedzę, skoro w tej 
poezji nie ma merytorycz-
nych błędów. 

Zacytujmy więc fragment 
Wiersza „Burza – Wiatr”: 

– Co to jest wiatr? To ruch 
powietrz tak właśnie 
nazwany.

Choć sam niewidoczny – 
po jego dziełach oceniany. 

Ma z sobą ciśnienie, wil-
gotność i temperaturę. 

Sprawia, że te parametry 
idą w dół i górę… (…)” 

Przyszedł podstępnie, 
wnet rosnąc w siłę niepostrze-
żenie. 

Odszedł pozostawiając 
dowody swej siły… zniszcze-
nie… 

Edyta Wilk

– Skąd tytuł wystawy? Mie-
liśmy na studiach zadanie poka-
zać na obrazie portret wewnętrz-
ny i zewnętrzny. Zaczęłam wni-
kać w fenomen masek. Okazuje 
się, że każdy z nas je zakłada. Jest 
to zapotrzebowanie kulturowo-
-społeczne. Stąd moje zaintere-
sowanie i wnikanie w temat. 
Maski zakładamy, by chroniły 
nas przed stresem i krytyką. 
Mamy wiele społecznych ról do 
odegrania. O tym mówią moje 
obrazy – dodała Adamska. 

Witold Gombrowicz ujął  
to dokładnie: „Tu maska maskę 
dręczy! Zrzućcie maski! Zwy-
kłymi stańcie się ludźmi!” A idąc 
na spacer odwiedźcie SDK. 

Edyta Wilk

Młodzieżowy Dom Kultury 

Talent czystej wody 
Spore zainteresowanie, zwłaszcza wśród młodzieży, wzbudził 
wernisaż rysunków 10-letniego Patryka Trzaski. To samouk, 
którego prace kilka lat temu nabrały konkretnej formy. 

– Umiejętności zacząłem rozwi-
jać dzięki �lmikom instruktażo-
wych na YouTube. Najbardziej 
lubiłem rysować oczy, później 
całe portrety ludzi. W portre-
tach podoba mi się to, że widzę 
podobieństwo między moim 
skończonym rysunkiem, a zdję-
ciem. To, że trzeba dbać o szcze-
góły, dobierać kolory, budować 
je warstwami. Kiedyś rysowa-

łem tylko ołówkiem, teraz pró-
buje swoich sił kredkami olej-
nymi. Moim pierwszym sukce-
sem było zwycięstwo w konkur-
sie „Mój idol” w MDK. I dopiero 
tutaj zauważyli mój talent i dali 
mi szansę dalej się rozwijać. 
Poza rysunkiem moim hobby 
jest rower. Jazda na BMX. Dużo 
ćwiczę na skateparku.

Edyta Wilk
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Kazimierz Zarzyka podczas spotkania

Emilia Adamska

Zwycięska fotogra�a Anny Białowąs

Patryk Trzaska (na pierwszym planie) wraz z uczestnikami wernisażu 
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Zanim usłyszeliśmy znane utwo-
ru Kretesian, na scenie wystąpił 
zespół Coverband, rozgrzewając 
publiczność znanymi utworami 
rockowymi. Po krótkiej przerwie 
wokalista Jacek Galant, który 
występuje w obydwu grupach, 
wyszedł na scenę, by przywitać 
i podziękować wszystkim za przy-
bycie. Podczas przemówienia 
wymienił pozostałych członków 
zespołu, którzy tego wieczoru za-
grali dla publiki – Maciej Stasicki, 
Mariusz „Kola” Dorotniak, Piotr 
Szlaga i Grzegorz Stabryła, a także 
tych, którzy w ciągu 40 lat two-
rzyli Kretes. Dodatkowo cieszył 
fakt, że byli członkowie: Jerzy 
Haduch, Witold Krzywdzik 
i Grzegorz Srogi uczestniczyli 
w wydarzeniu, również śpiewając 
tak dobrze znane i bliskie im 
utwory. Obserwując to z boku, 
nie sposób było nie dostrzec 
radości i wzruszenia. Jednym 
z chwytających za serce momen-
tów była chwila, w której pierwszy 
wokalista Kretesu – Krzysiek 
„Szaman” Borkowski, włączył się 
do koncertu na kamerze video, by 
zaznaczyć swoją obecność, cho-
ciaż przebywa za oceanem. Z ko-
lei dla nieżyjącego gitarzysty 
Sylwka Siedlińskiego zapalono 
świeczkę, tak by mógł być obecny 
z Kretesem przez cały koncert. Te 
wzruszające momenty pokazy-
wały, jak budowała się historia 
zespołu i ile osób istotnie miało 
wpływ na formację. 

Koncert rozpoczął się energe-
tycznym kawałkiem pt. „Głowy 
Katów”. Nie było zdziwienia, że 
wiele osób znało słowa tekstu. 
Publika, początkowo skromna, 

rozszalała się wraz z przebiegiem 
występu. Nie sposób było stać 
spokojnie, bowiem energia woka-
listy zarażała. Wystarczyły trzy 
utwory i kilka koszulek rzuconych 
ze sceny, by publiczności udzieliła 
się euforyczna atmosfera, jaką 
daje muzyka. Trzeba przyznać, że 
klimat tworzą ludzie, co pokazał 
koncert. W przerwach między 
piosenkami wokalista nie szczę-
dził anegdot, by nawiązać interak-
cję z publicznością, a ta odpowia-
dała równie chętnie. Kolejnym 
zaskakującym momentem dla ze-
społu była chwila wręczenia im 
gitary przez sponsorów – Eliksir 
Coctail Bar i Art Garage, który 
ozdobił instrument. Muzycy nie 
kryli zaskoczenia, ale i radości. 
W najbliższym czasie gitara zawi-

śnie na ścianie w Eliksirze, by 
goście lokalu mogli ją podziwiać, 
a obecni na koncercie wspominać 
radosne chwile. Brawom nie było 
końca. Nienasycona publiczność 
prosiła o jeszcze jeden utwór, 
by przedłużyć magię, która miała 
miejsce sobotniej nocy. Wtedy 
też po raz ostatni wokalista 
zwrócił się do tłumu z podzięko-
waniami. 

– Kochani! Śpiewam od 
trzech godzin i gdyby gardło 
pozwoliło, śpiewałbym kolejne 
trzy, ale w tej chwili wolę Was 
zostawić z niedosytem, niż wyjść 
i zepsuć ostatni utwór. Wasza 
obecność sprawiła, że poczułem 
się jak w amerykańskich �lmach 
o gwiazdach rocka. Dzięki! – 
powiedział Galant. 

Ponad dwieście osób zebrało się w Eliksir Coctail Bar, by świętować z grupą Kretes jej 40-lecie. 
Powiedzieć, że pod sceną nie było gdzie wsunąć kartki papieru, to nic nie powiedzieć. 

Gdyby ktokolwiek z nas pró-
bował forsować struny głosowe 
przez trzy godziny, zapewne 
„wymiękłby” znacznie szybciej, 
i chociaż smutno było pożegnać 
się z członkami grupy, którzy raczy-
li uszy świetną muzyką, to wszystko, 
co dobre, kiedyś się kończy. Tak 
musiało być i tym razem. Ponad 
trzy godziny dobrej muzyki, 
wzruszenie i śmiech. Myślę, że 
zarówno Kretes, jak i publiczność, 
zapamiętają ten występ na długo!

Po koncercie udało nam się 
również zamienić kilka słów 
z Jackiem Galantem, bo właśnie 
frontman Kretesu był głównym 
organizatorem przedsięwzięcia. 

– To, co sobie założyłem, uda-
ło mi się zrealizować przy pomocy 
Piotrka Szlagi i sponsorów. Cały 
czas miałem w głowie koncert, 
w którym ze sceny lecą koszulki, 
a następnie ludzie je zakładają, 
dzięki temu wytwarza się więź 
między muzykiem a publiczno-
ścią. Chciałem też rozdać chociaż 
części osób pamiątkowe kubki, 
bo dlaczego nie? Niecodziennie 
obchodzi się 40-lecie, a dzięki 
sponsorom miałem środki, które 
mogłem wykorzystać właśnie na 
takie działania. Jestem zadowolo-
ny, mam nadzieję, że ludzie rów-
nież i na długo zapamiętają ten 
koncert – powiedział wokalista. 

Z pewnością osoby, które tej 
nocy zjawiły się w Eliksir Coctail 
Bar, zapamiętają ją jako energetycz-
ną, pełną zwrotów akcji, śmiechu, 
nostalgii i niedosytu, bo właśnie 
takie emocje powinny towarzyszyć 
publiczności po dobrym koncer-
cie.  

Emilia Wituszyńska

„Johnny” Ołówek 

Koncert na miarę 40-lecia 

Jeden z utworów Krete-
su nosi tytuł „Ołówek”, 
a rozpoczynają go słowa: 
„Widziałem diabła na łące, 
widok pamiętam do dziś. 
Modlił się w pozycji klęczącej, na szyi wisiał mu 
krzyż…”. O genezie utworu opowiedział Maciej 
Stasicki, wspominając postać „Johnny’ego” 
Ołówka, którą dzielimy się przy okazji 40-lecia. 

– Znali go chyba wszyscy. Chodził nieco 
bokiem i specy�cznie, twardo wymawiał „R”. 
Na początku myślałem, że Ołówek to ksywka, 
ale okazało się, że takie ma nazwisko. Ostatni 
raz spotkałem go koło kościoła Franciszkanów, 
a akurat mając przypadkiem przy sobie aparat 
fotogra�czny Zenit, taki jeszcze na klisze, zapy-
tałem, czy mogę zrobić mu zdjęcie. 

 Janka poznałem osobiście, gdy wpadł na naszą 
próbę, którą mieliśmy w salce na parterze w IILO 
u profesora Jerzego Pawliszewskiego. Zapytał, czy 
może pograć na gitarze, a jeden z jego kolegów, 
którzy mu prawie zawsze towarzyszyli, tłumaczył: 
– Janek musi potrenować! Jak zaczął wymiatać, to 
od razu było słychać, że nie jest amatorem – grał 
świetnie! Co prawda solówki „na głowie” nie za-
grał, ale chodziły słuchy, że zrobił to na jakimś 
wiejskim festynie, gdzie bawił, gdyż nie unikał 
alkoholu i „rozrywek plebejskich”. O „Johnnym” 
w ogóle chodziło po Sanoku dużo legend, a co 
ciekawe, wiele z nich było prawdą. Janek nie unikał 
towarzystwa lubiącej wypić pod chmurką sanoc-
kiej ferajny, był też bywalcem sanockich knajp – 
pracą się brzydził. Miał przy tym duże poczucie 
humoru, robił różne żarty i dowcipy, twierdząc 
że robi to „dla programu”. Niektórzy nazywali 
go „aptekarz”, bo szczególnie starannie i dokładnie 
odmierzał wino, by wszyscy dostali „po równo”. 
Lubił też zaczepiać na ulicy dziewczyny, szczegól-
nie te ładne. Zawsze jak mnie spotykał mówił: – 
Cześć Maciek, kiedy zagramy razem koncert? 
Nosił przy sobie i często pokazywał wycinki z nie-
mieckich gazet, gdzie �gurowało jego nazwisko 
z recenzjami koncertów, jakie tam zagrał. Był nie-
odłącznym elementem folkloru Sanoka. Takim go 
zapamiętałem… – wspomina Stasicki. 

Jesienny Sanok oczami uczniów ZS5

Jubileuszowy występ zespołu Kretes  

Foto-sesja na rynku 
W ramach lekcji technik fotogra�cznych uczniowie klasy 
2TF z Zespołu Szkół nr 5 wybrali się na sanocki rynek 
w celu wykonania zdjęć architektury. 

– Świetnie spędziliśmy ten 
czas, nabywając potrzebnej 
wiedzy z zakresu fotogra�i 
architektury. A przy okazji 
zdarzały się różne sympatycz-
ne sytuacje i mogliśmy nawią-
zać ciekawe kontakty z miesz-
kańcami naszego miasta, któ-
rzy bardzo pozytywnie i z hu-

morem reagowali na nasze 
aparaty – powiedziała jedna 
z uczennic. 

Co prawda obecnie mamy 
już zimową aurę i zaśnieżony 
rynek, ale nie zaszkodzi popa-
trzeć na jeszcze „jesienny” 
Sanok. 
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FOT. MACIEJ STASICKI

Grzegorz Stabryła Mariusz „Kola” Dorotniak

Jacek Galant

Piotr Szlaga Maciej Stasicki
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W ubiegły piątek o�cjalnie otwarto Mediatekę przy ul. Lipińskiego. To miejsce stworzone z myślą 
o dzieciach, ale także dorosłych, którzy mogą rozwijać swoje pasje i zainteresowania, uczyć się poprzez 
zabawę i odkrywać nieznane im dotąd zjawiska. 

MEDIATEKA już otwarta!
MEDIATEKA 
To główna nazwa całego przedsię-
wzięcia. Jest to innowacyjna prze-
strzeń, która oferuje mieszkańcom 
miasta i okolic wiele możliwości. To 
jedyna taka placówka na terenie całe-
go Podkarpacia. W ramach tej prze-
strzeni powstała Strefa Odkrywania, 
Wyobraźni i Aktywności, w skrótcie 
SOWA, która jest pierwszym etapem 
projektu realizowanego przy współ-
pracy z Centrum Nauki „Kopernik” 
w Warszawie. 

– Cieszę się bardzo, że w Sanoku 
udało się rozpocząć realizację zamysłu, 
by zlokalizowana w naszym mieście 
Strefa Odkrywania, Wyobraźni i Ak-
tywności nie stanowiła statycznej 
wystawy, ale mogła być sercem i za-
czątkiem projektu, który będzie na-
prawdę zmieniał społeczne rozumienie 
nauki jako sposobu zdobywania wie-
dzy i poznawania świata oraz rozwija-
nia kreatywności i poczucia sprawczo-
ści – powiedział podczas otwarcia 
Leszek Puchała, dyrektor Miejskiej 
Biblioteki Publicznej.

Dwa lata temu podjęto decyzję, 
by MEDIATE� została ulokowana 
w budynku po byłym Gimnazjum nr 3 

w dzielnicy Posada. Wiązało się to 
z dużym wyzwaniem �nansowym, 
ponieważ budynek musiał przejść 
kapitalny remont. 

SOWA promuje ideę uczenia się 
poprzez samodzielne eksperymento-
wanie. To 31. takie miejsce w Polsce, 
które z pewnością stanie się popular-
nym punktem na mapie Sanoka. 

– Obecnie otwieramy nie tylko 
projekt SOWA, ale też „MEDIATEKĘ 
Sanok”, która będzie działać w ramach 
Miejskiej Biblioteki Publicznej, a dla 
której projekt Centrum Nauki „Koper-
nik” będzie sercem i inspiracją. Nieba-
wem w byłej sali gimnastycznej otwo-
rzymy Strefę Gier Retro z salą eduka-
cyjną, gdzie udostępnimy kilkanaście 
„zabytkowych komputerów”, z kolek-
cji rozpoczynającej się w połowie lat 
70-tych XX w. W planach mamy rów-
nież zagospodarowanie boiska pod 
plenerowy Naukowy Plac Zabaw – 
podkreślił dyrektor. 

Projekt ma na celu popularyzację 
nauki w lokalnym środowisku. W na-
szym mieście mają powstać spraw-
dzone kluby Małego Odkrywcy, 
Warsztaty Familijnie, będą też organi-
zowane Wieczory dla dorosłych. 

 – Naszym celem jest zaprzyjaźnienie 
odwiedzających z przestrzenią SOWY, 
by do nas wracali. By dzieci zapraszały 
rodziców, a dorośli również chcieli 
odkrywać radość z eksperymentowa-
nia i zabawy z nauką. SOWA z pewno-
ścią będzie traktowana jako przestrzeń 
wymagająca skupienia i mobilizacji, 
dlatego zaproponujemy również 
porcję zabawy i rozrywki w Stre�e 
Gier Retro – dodał Puchała. 

– Jestem przekonany, że MEDIA-
TE� stanie się atrakcją nie tylko dla 
sanoczan, ale i turystów. Mam nadzieję, 
że będzie to miejsce, które zainspiruje 
młodych, tętniące życiem i przynoszące 
spodziewane efekty, a mieszkańcy 
i przyjezdni chętnie będą tu zaglądać, 
by rozwijać swoje zainteresowania, 
poszerzać wiedzę oraz spędzać czas 
w ciekawy i wartościowy sposób – po-
wiedział burmistrz Tomasz Matuszewski. 

Pierwszymi zwiedzającymi nowo 
otwartego obiektu byli uczniowie 
miejskich szkół podstawowych. 
Po ich reakcjach można było 
stwierdzić, że są zachwyceni 
atrakcjami przygotowany-
mi przez Centrum 
Nauki „Kopernik”.

Pierwszymi zwiedzającymi nowo 
otwartego obiektu byli uczniowie 
miejskich szkół podstawowych. 
Po ich reakcjach można było 
stwierdzić, że są zachwyceni 
atrakcjami przygotowany-
mi przez Centrum 
Nauki „Kopernik”.
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MEDIATEKA już otwarta!
SOWA
Strefa Odkrywania, Wyobraźni i Aktyw-
ności to przestrzeń złożona z kilkuna-
stu stanowisk badawczych. Można 
przy nich samodzielnie odkrywać 
zjawiska przyrodnicze, stworzyć wła-
sny �lm animowany, sprawdzić syme-
trię swojej twarzy, dowiedzieć się, 
jak działa pamięć ultrakrótkotrwała 
i czym różni się od krótkotrwałej. 
Można też posłuchać muzyki nie 
uchem, a łokciem, narysować „lu-
strzany” obraz i zmierzyć się z siłą 
grawitacji. SOWA pomaga dzieciom 
i dorosłym poczuć radość z doświad-
czania i zdobywania wiedzy przez 
swobodne eksperymentowanie. Tak 
zaprojektowane środowisko uczenia 
się to laboratorium dostępne dla 
wszystkich, które skłania do współ-
pracy, rozbudza ciekawość, kreatyw-
ność i poczucie sprawczości.

Majsternia 
Częścią Strefy SOWA jest także Maj-
sternia – miejsce dla tych, którzy 
lubią główkować. Tu nie ma instruk-

cji ani podpowiedzi. Są wyzwania 
i zestawy akcesoriów, ułatwiają-
cych mierzenie się z zadaniami. 

Można samodzielnie zbudować 
most, wieżę, katapultę czy 

obiekty latające. Inicja-
tywa SOWA zakłada 
rozwój ogólnopol-

skiej sieci lokalnych centrów nauki, 
do których przenoszone są najlepsze 
doświadczenia edukacyjne i wysta-
wiennicze Centrum Nauki „Koper-
nik”. Powstają one w całym kraju. 
Sanocka SOWA jest już 31. strefą 
w Polsce. Dzięki współpracy Multi-
biblioteki i „Kopernika” do naszego 
miasta ma szansę przyjechać Nauko-
bus, Planetobus lub wystawa 
„O!Matmo”, które podróżują po Pol-
sce w ramach programu Nauka dla 
Ciebie. 

 
Trochę historii 
Szkoła im. Tadeusza Kościuszki 
została wybudowana w latach trzy-
dziestych XX wieku. Już wtedy pla-
cówka przy prestiżowej ul. Lipińskie-
go była dumą nie tylko dzielnicy, ale 
i miasta. W 1939 r. szkoła został 
przejęta przez niemieckiego okupan-
ta na koszary i szpital, zniszczone 
zostało wyposażenie i pracownia 
techniki. W wyniku wysadzenia 
w 1944 r. pobliskiej fabryki popękały 
muru budynku. W pierwszych latach 
powojennych kwaterowało tu wojsko 
sowieckie, a potem wysiedlona na 
wschód ludność ukraińska z Biesz-
czadów. Uczniowie wrócili do zde-
wastowanej szkoły dopiero w 1946 r. 
W latach osiemdziesiątych uczniów 
„Trójki” przeniesiono do nowej szkoły. 
Stary budynek został „osierocony”. 

Przez kilka lat mieszkańcy z senty-
mentem i żalem spoglądali na gmach 
dawnej szkoły. Dopiero w latach 
1999-2018 wróciła tam młodzież, 
ucząc się w Gimnazjum nr 3, a ówcze-
sna dyrekcja zatroszczyła się o mo-
dernizację budynku. 

– Jednak od pięciu lat znów nisz-
czał i nic nie wskazywało na jakiś 
sensowy cel jego rewitalizacji. Po 
przeprowadzonym remoncie odda-
jemy do użytku na parterze ponad 
500 metrów kwadratowych po-
wierzchni, a za 3-4 miesiące dołączy 
do nas I piętro z siedzibą �lii Woje-
wódzkiej Biblioteki Pedagogicznej
 i agendą Podkarpackiego Centrum 
Edukacji i Nauczycieli – wyjaśnił 
dyrektor Puchała. 

Przypominamy, że ze względu na 
rozpoczynający się remont pomiesz-
czeń na pierwszym piętrze, które bę-
dzie użytkować �lia Wojewódzkiej 
Biblioteki Pedagogicznej, możliwość 
zwiedzania przestrzeni SOWA bę-
dzie ograniczona. W grudniu zwie-
dzanie będzie możliwe tylko dla 
uczniów sanockich podstawówek 
zgodnie z harmonogramem ustalo-
nym z dyrekcją szkół. Pełne otwarcie 
MEDIATEKI Sanok dla wszystkich 
chętnych nastąpi na początku przy-
szłego roku. 

Dcz

cji ani podpowiedzi. Są wyzwania 
i zestawy akcesoriów, ułatwiają-
cych mierzenie się z zadaniami. 

Można samodzielnie zbudować 
most, wieżę, katapultę czy 

obiekty latające. Inicja-
tywa SOWA zakłada 
rozwój ogólnopol-
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DYŻURY 
W RADZIE MIASTA

14 grudnia 
(czwartek) pokój nr 67

dyżur pełni radny

Roman Babiak
w godz. 17–18

Od 04.12 do 11.12
Apteka Pod Orłem |  ul. 3 Maja 17

Od 11.12 do 18.12
Apteka Dr. Max |  ul. Piłsudskiego 10

DYŻURY APTEK

Burmistrz Miasta Sanoka
zawiadamia, że na stronie Biuletynu Informacji Publicznej 
Urzędu Miasta Sanoka http://bip.um.sanok.pl/ zamieszczono 
ogłoszenie o przetargu nieograniczonym, licytacyjnym na 
dzierżawę miesięczną kiosków handlowych, oznaczonych  
nr 1, 2, 3, 12, 19, 22, 23, 29, 42, 46, 62, 68, 69, 70, położonych 
przy ul. Lipińskiego 65 w Sanoku.

Szczegółowe informacje na temat przetargu można uzy-
skać w Wydziale Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowi-
ska Urzędu Miasta pod nr telefonu: 13-46-52-852.

WÓJT GMINY SOLINA                                                                                         POLAŃCZYK, 08.12.2023 r.

O G Ł O S Z E N I E
WÓJTA GMINY SOLINA Z DNIA 08 GRUDNIA 2023 R.

o wyłożeniu do publicznego wglądu projektu Zmiany Studium Uwarunkowań 
i Kierunków Zagospodarowania Przestrzennego Gminy Solina 

i projektu Miejscowego Planu Zagospodarowania Przestrzennego „SOLINA 1/2022”

Działając na podstawie art. 11 pkt 7, art. 11a, art.17 pkt  9 i 11, art.17a ustawy z dnia 27 marca 
2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 977 ze zm.)  
i art. 54 ust. 2 i 3 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku  
i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania  
na środowisko (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 1094 ze zm.) oraz Uchwał Rady Gminy Solina z dnia 15 listo-
pada 2022 r. Nr LVIII/561/22 w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany SUiKZP Gminy  
Solina i Nr LVIII/563/2022 w sprawie przystąpienia do sporządzenia MPZP „SOLINA 1/2022”

zawiadamiam o wyłożeniu do publicznego wglądu: 

– projektu ZMIANY STUDIUM UWARUNKOWAŃ I KIERUNKÓW ZAGOSPODAROWANIA 
PRZESTRZENNEGO GMINY SOLINA WRAZ Z PROGNOZĄ ODDZIAŁYWANIA NA ŚRODOWISKO
Zmiana Studium obejmuje dwa obszary i dotyczy wyznaczenia  obszarów usług turystyki o symbolach od 3UT do 7UT, 
obszarów komunikacji kolei linowej  o symbolach od 1KKL do 3KKL wraz z przebiegiem kolei linowej, obszaru cmenta-
rza czynnego o symbolu 1CC, obszarów lasu o symbolach 1L i 2L, obszaru wód powierzchniowych śródlądowych  
o symbolu 1WS oraz obszaru drogi wojewódzkiej o symbolu 1KDG i obszarów dróg pozostałych o symbolu 1KD

– projektu MIEJSCOWEGO PLANU ZAGOSPODAROWANIA PRZESTRZENNEGO „SOLINA 1/2022” 
WRAZ Z PROGNOZĄ ODDZIAŁYWANIA NA ŚRODOWISKO
Przedmiotem planu jest wyznaczenie terenów usług turystyki o symbolach 1UT, 2UT, 3UT, terenu cmentarza czynnego  
o symbolu 1CC, terenu drogi głównej o symbolu 1KDG i terenu komunikacji drogowej wewnętrznej o symbolu 1KR

WYŁOŻENIE ODBĘDZIE SIĘ W DNIACH OD 18 GRUDNIA 2023 R. DO 10 STYCZNIA 2024 R.
W URZĘDZIE GMINY SOLINA Z/S W POLAŃCZYKU PRZY UL. WIEJSKIEJ 2, POKÓJ NR 21

W GODZINACH PRACY URZĘDU

Projekt Zmiany SUiKZP Gminy Solina i projekt MPZP „SOLINA 1/2022” wraz z prognozami 
oddziaływania na środowisko w ustalonym terminie wyłożenia, zostaną udostępnione  
w wersji elektronicznej w BIP bip.solina.regiony.pl i na stronie internetowej Urzędu Gminy 
Solina – esolina.pl. 

DYSKUSJA PUBLICZNA NAD ROZWIĄZANIAMI PRZYJĘTYMI WW. DOKUMENTACH 
ODBĘDZIE SIĘ W DNIU 08 STYCZNIA 2024 R. W URZĘDZIE GMINY SOLINA Z/S 

W POLAŃCZYKU PRZY UL. WIEJSKIEJ 2, POKÓJ NR 21 O GODZ. 14.00

Zgodnie z art. 11 pkt 8 ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, osoby 
prawne i fizyczne oraz jednostki organizacyjne nieposiadające osobowości prawnej mogą wnieść
uwagi do projektu zmiany SUiKZP Gminy Solina. Zgodnie art.18 ustawy o planowaniu i zagospo-
darowaniu przestrzennym, każdy, kto kwestionuje ustalenia przyjęte w projekcie MPZP „SOLINA 
1/2022”, może wnieść uwagi. Uwagi można wnosić  na piśmie do Wójta  Gminy Solina z podaniem 
imienia i nazwiska albo nazwy oraz adresu zamieszkania albo siedziby, oznaczenia nieruchomo-
ści, której uwaga dotyczy w nieprzekraczalnym terminie do dnia 31 STYCZNIA 2024 ROKU.  
Pisma należy kierować na adres Urzędu Gminy Solina z/s w Polańczyku: 38-610 Polańczyk,  
ul. Wiejska 2 lub w postaci elektronicznej, w szczególności za pomocą poczty elektronicznej na 
adres email: urzad@esolina.pl lub przez platformę ePUAP.

Organem właściwym do rozpatrzenia uwag jest Wójt Gminy Solina.

Informuję się, że: 
1. Administratorem Pani/Pana danych osobowych jest Wójt Gminy Solina, ul. Wiejska 2, 38-610 Polańczyk.
2. Administrator wyznaczył Inspektora Ochrony Danych, z którym można się skontaktować poprzez adres 
poczty elektronicznej iodo@esolina.pl lub pisemnie na adres siedziby Administratora z dopiskiem IOD.
3. Pani/Pana dane osobowe przetwarzane będą w celu ustalenia rozpatrzenia wniosku dotyczącego przezna-
czenia nieruchomości w planie zagospodarowania przestrzennego, zgodnie z art. 6 ust. 1 lit. c RODO.
4. W związku z przetwarzaniem danych w celu wskazanym powyżej Pani/Pana dane osobowe mogą być udo-
stępniane innym odbiorcom. Odbiorcami Pani/Pana danych mogą być: zespół urbanistyczny opracowujący 
zmianę planu zagospodarowania przestrzennego, organy opiniujące i uzgadniające projekt planu miejsco-
wego, komisja urbanistyczno-architektoniczna, radni Gminy Solina, Wojewoda Podkarpacki.
5. Pani/Pana dane osobowe będą przetwarzane przez okres niezbędny do realizacji wskazanego w pkt 3 celu 
przetwarzania.
6. Pani/Pana dane osobowe będą przechowywane przez okres wykonania czynności i odbioru dokumentów 
oraz zgodnie z ustawą z dnia 14 lipca 1983 r. o narodowym zasobie archiwalnym i archiwach (Dz. U. 2020 r. 
poz.164) oraz rozporządzeniem Prezesa Rady Ministrów z dnia 18 stycznia 2011 r. w sprawie instrukcji kance-
laryjnej, jednolitych rzeczowych wykazów akt oraz instrukcji w sprawie organizacji i zakresu działania archi-
wów zakładowych  (Dz. U. 2011r. Nr 14, poz.67).
7. Posiada Pani/Pana prawo dostępu do treści swoich danych oraz prawo ich sprostowania, usunięcia, ograni-
czenia przetwarzania, prawo do przenoszenia danych, prawo wniesienia sprzeciwu. W przypadku, w którym 
przetwarzanie Pani/Pana danych odbywa się na podstawie zgody (tj. art. 6 ust. 1 lit. a RODO), przysługuje 
Pani/Panu prawo do cofnięcia zgody w dowolnym momencie, bez wpływu na zgodność z prawem przetwa-
rzania, którego dokonano na podstawie zgody przed jej cofnięciem.
8. Ma Pani/Pan prawo wniesienia skargi do Prezesa Urzędu Ochrony Danych Osobowych gdy uzna Pani/Pan, 
iż przetwarzanie danych osobowych Pani/Pana dotyczących narusza przepisy RODO.
9. Podanie przez Panią/Pana danych osobowych jest warunkiem prowadzenia sprawy w Gminie Solina.  
Podanie danych wynika z przepisów prawa, tj. z ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym  
(Dz. U. z 2023 poz. 40 ze zm.) oraz innych ustaw dziedzinowych.
10. Pani/Pana dane osobowe nie są przetwarzane w sposób zautomatyzowany oraz nie podlegają profilowaniu.
                         

 Adam Piątkowski Wójt Gminy Solina

OGŁOSZENIE

Starosta Sanocki
informuje, że na stronach internetowych Starostwa Powiatowe-
go w Sanoku i na tablicach ogłoszeń Starostwa Powiatowego  
w Sanoku przy ul. Rynek 1 i Kościuszki 36 został wywieszony do 
publicznego wglądu na okres od 08.12.2023 r. do 29.12.2023 r. 
wykaz nieruchomości Skarbu Państwa przeznaczonych do sprze-
daży w trybie bezprzetargowym na rzecz użytkownika wieczy-
stego, obejmujący działkę nr 2892/20 w Sanoku obręb Posada 
oraz działkę nr 369/7 w Tarnawie Dolnej, gmina Zagórz.

LOKALE / NIERUCHOMOŚCI
Kupię
■ Stodołę, stary budynek, spi-
chlerz do rozbiórki – indywidu-
alna wycena, tel. 661 069 995
■ Działkę przy rzece Osława, 
tel. 602 476 137

Poszukuję do wynajęcia
■ Samotny, na emeryturze, 
poszukuje do wynajęcia ume-
blowanej kawalerki w Sanoku 
lub Zagórzu, tel. 694 136 119

AUTO-MOTO
Kupię
■ Auta za gotówkę, tel. 600 
033 733
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Kapłańska tradycja 
Wybór stanu duchownego, tak jak by-
wało w przypadkach księży obrządków 
wschodnich, wynikał z rodzinnego przy-
kładu przodków. Konstantynowyczowie 
pochodzili z Wołynia, skąd w połowie 
XVII wieku dwaj bracia przybyli do wsi 
Żydowskie koło Krempnej, założyli tam 
cerkiew, a funkcja popa przechodziła  
z ojca na syna. Pierwotni potomkowie 
familii otrzymywali nauki w domu,  
a następni od XIX wieku kształcili się  
w seminarium duchownym. 

Kolejny przedstawiciel rodu, Ome-
lan (1834-1886, starszy) był parochem 
w Besku w latach 1877-1886 i budowni-
czym tamtejszej świątyni. Jego żoną zo-
stała Teo�la Ławrowska, córka księdza
greckokatolickiego. Ich syn, także Ome-
lan (pol. Emilian), urodził się 2 stycznia 
1864 r. w Synowódzku Niżnym poniżej 
Stryja. Studiował na Uniwersytecie 
Lwowskim – początkowo prawo, a osta-
tecznie ukończył teologię. Święcenia ka-
płańskie w obrządku greckokatolickim 
otrzymał w 1887 r. Był współpracowni-
kiem para�i w Sokalu, a od 1890 r. paro-
chem w cerkwi Wniebowzięcia NMP  
w Torkach.

Stamtąd w maju 1897 r. został prze-
niesiony do Sanoka, gdzie otrzymał pro-
bostwo. Para�ą Zesłania Ducha Świę-
tego przy ul. Cerkiewnej kierował do 
końca autonomii galicyjskiej i w całym 
okresie międzywojennym tj. łącznie 
przez 46 lat. Równolegle pełnił też funk-
cję dziekana. Jego staraniem dwukrotnie 
wykonano remont świątyni (lata 1907  
i 1933-1935), a obok wzniesiono budynek 
plebanii. 

Od około 1898 r. był też greckokato-
lickim duszpasterzem przy C. K. Sądzie 
Obwodowym w Sanoku. Pod koniec 
XIX wieku przystąpił do Towarzystwa 
Św. Apostoła Pawła we Lwowie. Z ramie-
nia greckokatolickiej eparchii przemy-
skiej w latach 20. i 30. był komisarzem 
szkół średnich dla Sanoka. W struktu-
rach utworzonej w 1934 r. Apostolskiej 
Administracji Łemkowszczyzny nie zaj-
mował stanowisk. W 1937 r. obchodził 
jubileusz 50. rocznicy święceń kapłań-
skich. Otrzymał tytuł kanonika oraz 
godność radcy honorowego wraz z pra-
wem noszenia �oletowego kołpaka.

Działalność publiczna 
Od początku pobytu w Sanoku był ak-
tywny na polu publicznym. W sierpniu 
1900 r. wszedł w skład komitetu miesz-
czańskiego, zajmującego się wyborami 
do Sejmu Krajowego Galicji. Pełnił  
funkcję radnego miejskiego (zarówno  
w okresie autonomii, jak też w II Rzeczy-
pospolitej), wybierany w 1907, 1910  
i 1912 r. w nowej radzie po przyłączeniu 
do Sanoka gminy Posada Sanocka; był 
też członkiem pierwszego magistratu  
w odrodzonej po I wojnie światowej Pol-
sce w 1919 r. W dniu 20 marca tego roku 
rada podjęła uchwałę o powołaniu jego 
zastępcy, jako że wyjechał z miasta i nie 
brał udziału w pracach, nie zrzekając się 
przy tym z mandatu. Finalnie został  

usunięty z listy radnych za nieuczestni-
czenie w posiedzeniach.

Nieformalnie przewodził społeczno-
ści ukraińskiej w Sanoku (nie należał  
do partii politycznej), był zdecydowa-
nym ukraino�lem, przeciwnikiem mo-
skalo�lstwa, zwolennikiem odrębności
narodowej Ukraińców od Rosjan.  
W czasie jego urzędowania miały zaist-
nieć podziały polityczne wśród para�an
greckokatolickich. Podczas I wojny świa-
towej z uwagi na swoje przekonania był 
zmuszony wyjechać w obawie przed 
prześladowaniami ze strony okupantów 
rosyjskich. Od 6 listopada 1914 r. prze-
bywał w Wiedniu, a po przeszło pół roku 
powrócił do Sanoka w 1915 r. 

Udzielał się społecznie, w tym jako 
organizator i współtwórca sanockich  
oddziałów organizacji: Towarzystwo 
Wzajemnego Kredytu „Beskyd” (na po-
czątku XX wieku zasiadał w dyrekcji tej 
organizacji, działającej w narożnym bu-
dynku u zbiegu ulic Kościuszki i Mickie-
wicza), „Narodna Torhiwla” i „Proswita”. 
W 1931 r. był współzałożycielem i został 
zastępcą przewodniczącego Towarzy-
stwa Muzealnego „Łemkowszczyzna”  
w Sanoku. Na cele działalności tegoż 
przekazał pomieszczenia w parterze ple-
banii. Od 1910 r. pozostawał członkiem 
C. K. Rady Szkolnej Okręgowej w Sanoku. 
Należał również do Towarzystwa Upięk-
szania Miasta Sanoka. W 1913 r. zakupił 
majątek w Płonnej i �gurował jako wła-
ściciel dworu i połaci ziemskich, które 
później częściowo dzierżawił oraz zby-
wał w 1914 i 1922 r. 

Kontrowersyjne incydenty
Niejednokrotnie proboszcz wywoływał 
ekscesy, będące powodem oburzenia ob-
serwatorów. W jednej ze spraw niezado-
wolony, że jego syn dostał „dwójkę”  
w gimnazjum, posądził prof. Klemensa 
Klebera o fałszowanie katalogu szkol-
nego. W rewanżu dotknięty oszczer-
stwem nauczyciel zgłosił sprawę, która 
tra�ła przed Sąd Powiatowy. Na rozpra-
wie 30 czerwca 1904 r., po ustaleniu bez-
podstawności zarzutu księdza, sędzia 
Franciszek Maramorosz skazał go na 10 
dni aresztu z zamianą na grzywnę w kwo-
cie 100 koron. Już wtedy na łamach prasy 
uznano ten wyrok za „hamulec dla nie-
taktownych zapędów księdza, który to-
czy wojnę ze wszystkimi, nawet ze swo-
imi para�anami, wywołując nieporozu-
mienia i niesnaski”.

Kolejną sporną historię odnotowano 
już na wyższym szczeblu. Otóż uchwałą 
Rady Miejskiej z 23 listopada 1905 r.  
paroch został wybrany członkiem wy-
działu Komunalnej Kasy Oszczędności 
Miasta Sanoka w miejsce zmarłego  
Józefa Mozołowskiego. Przeciw tej decy-
zji protestował Wojciech Ślączka, wska-
zując iż następca powinien być tego sa-
mego wyznania co poprzednik. Ponadto 
argumentował, iż trudno by tę funkcję 
obejmował ktoś zasiadający w Komisji 
Szkontrującej i będący jednocześnie 
dłużnikiem Kasy, co stanowi pogwałce-
nie statutu. Nie przekonało to Rady, któ-

rej członkowie – mając jeszcze do wy-
boru kandydaturę Pawła Biedki – odpo-
wiedzieli się za proboszczem, głosując 
12:9.

Do gorszących scen doszło 24 sierp-
nia 1911 r. przy ul. Cerkiewnej, gdzie 
uczestnicy zbiegowiska byli świadkami 
awantury między proboszczem i jego  
rodziną a mieszkającym tam wikarym. 
Pojawiła się nawet pogłoska, że Konstan-
tynowycz pobił podległego, zaś pewne 
było, że ten został wyrzucony za drzwi,  
a jego kapelusz wylądował na ulicy.  
W relacji ze zdarzenia podkreślono, że 
panuje już ogólne wzburzenie zarówno 
ludności ruskiej, jak i polskiej i żydow-
skiej, na postępowania parocha. 

Jeszcze głośniejszy wydźwięk przy-
niósł przebieg święta Jordanu w styczniu 
1912 r. Celebrujący te uroczystości pro-
boszcz w momencie podawania Ewange-
lii przedstawicielom władz do ucałowa-
nia miał ostentacyjnie ominąć prezy-
denta C. K. Sądu Obwodowego, Stani-
sława Obertyńskiego. Na łamach „Gazety 
Sanockiej” uznano to za kolejny przejaw 
prowadzenia polityki w cerkwi, co do 
której już się przyzwyczajono, aczkol-
wiek ten nietakt przyjęto z zadziwie-
niem, jako że tym razem paroch we wła-
snym domu obraził gościa. Polskiemu 
duchowieństwu sugerowano zapamięta-
nie tego, przekonując że rzymskokato-
liccy księża kurtuazyjnie uczestniczą  
w uroczystościach cerkwi, a tam obra-
żani są Polacy. Korzystając z prawa do 
sprostowania prasowego proboszcz za-
przeczył wszystkiemu, a nawet faktowi, 
że zna prezydenta sądu. W gazecie pono-
wiono jednak wersję pierwotną, powo-
łując się na świadków i dodając, że ksiądz 
musiał znać przełożonego sądu, gdzie 
przecież pełnił funkcję kapelana wię-
ziennego. 

Życie prywatne
W 1929 r. ks. Konstantynowycz został 
uznany przynależnym do gminy Sanok, 
a do końca życia zamieszkiwał na pleba-
nii przy ul. Zamkowej 16. Zmarł 10 grud-
nia 1943 r. i został pochowany na cmen-
tarzu przy ul. Rymanowskiej.

Jego żoną została Jewhenija (Euge-
nia) z domu Podłuska (1865-1924), 
córka księdza greckokatolickiego. Ich  
synami byli Wołodymyr (wzgl. Włodzi-
mierz, 1888-1960, adwokat w Sanoku  
i Bukowsku, w latach 20. przewodni-
czący zarządu Kółka Ukraińskiego Peda-
gogicznego Towarzystwa w Sanoku) 
oraz Jarosław (1893-1971, profesor gim-
nazjalny, historyk sztuki, odziedziczył 
pamiątki para�alne po ojcu, które prze-
kazał do Muzeum Budownictwa Ludo-
wego w Sanoku). Na grobowcu Ome-
lana Konstantynowycza i jego żony 
Jewhenii umieszczono inskrypcje w ję-
zyku ukraińskim. 

Piotr Paszkiewicz

Duchowieństwo

Niemal pół wieku 
urzędowania parocha
W najbliższym czasie przypadną dwie okrągłe rocznice dotyczące życia długoletniego proboszcza (parocha) 
obrządku greckokatolickiego w Sanoku, ks. Omelana Konstantynowycza. Za dwa dni minie bowiem 80 lat 
od jego śmierci, a na początku 2024 roku – 160 lat od urodzin. Ukraiński duchowny przez ponad 40 lat  
kierował sanocką para�ą.

Na fotogra�ach od góry:
– ks. Omelan Konstantynowycz
– uroczystość 50-lecia kapłaństwa
– grobowiec Konstyntanowyczów
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Sanocka Liga Mężczyzn 

Sanocka Liga Kobiet 

Sanocka Liga Dziewcząt 

Turnieje w Niebieszczanach 
Kolejne turnieje w Niebieszczanach zakończyły się zwycię-
stwami drużyny Wilków i drugiego zespołu SP Nowotaniec. 
Poniżej komplet wyników. 

Klasy VI i młodsze 
SP9 – SP NOWOTANIEC 0:3 

Bramki: Muszańska, Balwierczak, Kielniak. 
SP NOWOTANIEC – WILKI 0:5 

Bramki: Kucharska 2, Tomczewska, Pałys, Koczera. 
WILKI – SP9 3:0 

Bramki: Tomczewska, Pałys, Kucharska. 

Klasy IV i młodsze 
WILKI – SP NOWOTANIEC II 0:1 

Bramka: Niemiec. 
SP NOWOTANIEC I – SP NOWOTANIEC II 3:3 

Bramki: Balwierczak 3 – Niemiec 2, Muszyńska. 
WILKI – SP NOWOTANIEC I 1:1 

Bramki: Grzyb – Balwierczak.                                                        (b) 

Pewny dublet Wilków 
Tym razem turniej dla drużyny Wilków, która dość pewnie 
wygrała obydwa mecze. W starciu liceów górą „Jedynka”. 

„Wataha” wraca do formy –  
w dwóch meczach aktualne  
mistrzynie strzeliły 6 goli (poło-
wę zdobyła Wioleta Pałys), tra-
cąc tylko 1. Wcześniej rozegrany 
został pojedynek drużyn szkol-
nych, w którym ILO było nie-
znacznie lepsze od IILO.        (b)

IILO – ILO 1:2 
Bramki: Tomkowicz – Kuc, 
Kądziołka. 

ILO – WILKI 0:2 
Bramki: Pałys 2. 

WILKI – IILO 4:1 
Bramka: Izdebska 2, Kanciak, 
Pałys – Tomkowicz. 

Karne dla Pasjonatów 
Pierwsze zwycięstwo w sezonie odnieśli Pasjonaci, po rzu-
tach karnych pokonując Deka Furniture. Wygrywały też 
zespoły AZS UP i Jokera. 

Piątą kolejkę rozpoczął mecz 
BA ze „Studentami”, którym 
komplet punktów praktycz-
nie w pojedynkę zapewnił 
niezawodny Michał Kobylar-
ski, strzelec wszystkich 3 goli. 
Dużo więcej emocji było  
w starciu Pasjonatów z Deka. 
Tym drugim nie pomogła na-
wet fantastyczna skuteczność 
Michała Janika – 5 bramek, 

przy czym 2 w ostatnich…  
15 sekundach! Decydującego 
karnego wykorzystał Rafał 
Czytajło, kompletując swo-
isty hat-trick. Na koniec  
broniący tytułu zawodnicy  
Jokera dali Wilkom lekcję  
unihokeja, wygrywając nie  
tylko wysoko, ale i do zera. 
Dublety ustrzelili Damian 
Ginda i Konrad Filipek.   (bb)

BA – AZS UP 1:3 (1:2) 
Bramki: Dębiński – Kobylarski 3. 

DE� FURNITURE – PASJONACI 6:7 k. (2:1) 
Bramki: Janik 5, Muszański – Czytajło 3 (w tym decydujący 
karny), Gratkowski 2, Zygmunt, Dorotniak. 

JOKER BŁOTNIKI I KOSMETYKI – WILKI 6:0 (1:0) 
Bramki: Ginda 2, Filipek 2, Biłas, Dulęba. 

TAURON Hokej Liga

Bez niespodzianki w Katowicach 
Bramki: Bepierszcz (17), Monto (18), Pasiut (37), Marklund (39), 
Maciaś (44), Michalski (53) – Huhdanpaa (19). 
STS: Salama – Binner, Lindberg, Huhdanpaa, Ceder, Kallion-
kieli – MacEachern, Burzik, Viitanen, Strzyżowski, Bukowski 
– Musioł, Biłas, Filipek, Tamminen, Dulęba – Florczak, Miccoli, 
Karnas, Rybnikar, Fus. 

GKS �TOWICE – MARMA CIARKO STS SANOK 6:1 (2:1, 2:0, 2:0)

Wszystko wskazuje na to, że strzelenie honorowego gola to jedyne, na co ostatnio stać  
drużynę STS-u, chociaż nie można jej odmówić woli walki. W dalszym ciągu zawodnicy nie 
potra�ą się zgrać, by wypracować akcje, które przyniosłyby im zwycięstwo.

MARMA CIARKO STS SANOK – GKS TYCHY 1:3 (0:2, 0:1, 1:0) 

Triumf tyszan w Sanoku 
Bramki: Mroczkowski 2 (8, 38), Jeziorski (10) – Huhdanpaa (60).  
STS: Salama – Binner, Lindberg, Huhdanpaa, Ceder, Kallionkieli – MacEachern, Musioł, Karnas, 
Strzyżowski, Bukowski – Florczak, Biłas, Filipek, Dulęba – Burzik, Miccoli, Rybnikar, Fus. 

Nie inaczej było podczas piąt-
kowego meczu z Katowicami. 
Chociaż tempo spotkania za-
powiadało dobre widowisko, 
to niestety Dominik Salama 
nie poradził sobie z naporem  

gospodarzy, kapitulując aż sze-
ściokrotnie. Nie ma jednak się 
co dziwić. W końcu GKS to  
zeszłoroczny mistrz Polski, któ-
ry w tym roku ma chrapkę na 
obronę tytułu, czego dowodzi 
prowadzenie w tabeli. 
 O ile w drugiej tercji sano-
czanie zmotywowani bramką 
(Lauri Huhdanpaa) podjęli „rę-
kawicę” i starali się nie przegrać 
z kretesem, to w trzeciej GieK-
Sa przejęła całkowitą kontrolę 
nad krążkiem, nie dopuszcza-
jąc gości „do głosu”. Kolejny raz 
drużyna z Katowic pokazała,  
że zasłużenie walczy o tytuł te-
gorocznego mistrza Polski. (es) 

Chociaż bramka, którą strze-
lił Lauri Huhdanpaa, ucie-
szyła kibiców, to nie zmie-
niło to całokształtu meczu, 
w którym ponownie STS 
nie zdobył żadnego punktu. 
Chociaż porażka nie była tak 
wysoka, jak z Katowicami, to 
jednak STS zagrał pod dyk-
tando gości. 

Dobrą postawą może po-
chwalić się Salama, który 
przyjął na siebie o wiele wię-
cej ataków, niż �nalnie strze-
lono goli. Jedna z efektow-
niejszych akcji �ńskiego
bramkarza miała miejsce  
w drugiej tercji, kiedy to  
zatrzymał pędzącego sam na 
sam zawodnika GKS-u. Tym 
razem sanoczanie odrobinę 
zmienili strategię i do mocne-
go ataku ruszyli w trzeciej 
tercji. Niestety, golkiper ty-
szan spisywał się równie do-
brze, co Salama, tym samym 
dopiero na 30 sekund przed 
końcem Hudanpaa znalazł 
drogę do bramki gości.     (es) 

Niemal identyczna porażka, jak dzień wcześniej, z tą jednak 
różnicą, że tym razem Niedźwiadki zdołały zdobyć o gola 
więcej. Na listę strzelców wpisali się bowiem dwaj Ukraiń-
cy wystąpujący w barwach naszego zespołu – Jiyan Jurek  
i Nikita Tkachenko.                                                                                (es)

1 Liga/Młodzieżowa Hokej Liga

Przegrana na Pomorzu 
FUDEKO GAS GDAŃSK – 

UKS NIEDŹWIADKI MOSiR SANOK 7:1 (3:1, 2:0, 2:0) 

Bramki: Furman 2 (17, 22), Plastini 2 (39, 47), Bandarenka (10), 
Krautsou (20), Stańczyk (50) – Sudyka (15). 
Niedźwiadki: Sławik – Niemczyk, Najsarek, Sudyka, Ginda, 
Sienkiewicz – Wojnar, Miszczyszyn, Klimczak, Mazur, Stabryła 
– Sieczkowski, Tkachenko, Czopor, Jurek – Wolanin, Sobolewski, 
B. Koczera. 

Kolejnej porażki można doszukiwać się w przejechanych kilo-
metrach i brakach kadrowych, ale jej rozmiary pozostawią ki-
biców z pytaniem, co się stało z ekipą Krzysztofa Ząbkiewicza.  
Honorowego gola strzelił Jakub Sudyka.                                     (es) 

Kolejna porażka... 
MKS SOKOŁY TORUŃ – 

UKS NIEDŹWIADKI MOSiR SANOK 7:2 (4:0, 2:2, 1:0)

Bramki: Kviatkouski 2 (3, 32), Napiórkowski (12), Śmieszek (12), 
Salnik (16) Wiwatowski (36), Kowalski (60) – Jurek (25), 
Tkachenko (33) 
Niedźwiadki: Wiszyński – Niemczyk, Najsarek, Sudyka, Ginda, 
Sienkiewicz – Wojnar, Miszczyszyn, Klimczak, Mazur, Stabryła 
– Sieczkowski, M. Koczera, Tkachenko, Czopor, Jurek – Wolanin, 
Sobolewski. 

Dobrze spisali się podopieczni Mateusza Kowalskiego, którzy 
jedną nogą są już na Międzynarodowym Turnieju w Austrii.  
Rozegrali dwa mecze w Dębicy, odnosząc dwucyfrowe zwycię-
stwa. Warto inwestować w młode pokolenie, dlatego ponownie 
zachęcamy do wsparcia drużyny w zbiórce na wyjazd do Austrii. 

KH DĘBICA – UKS NIEDŹWIADKI MOSiR SANOK 
1:17 (0:6, 0:3, 1:8) 

Bramki: Suchecki 7 (5, 23, 25, 44, 47, 48, 50), Myćka 4 (2, 12, 20, 26), 
Bator 2 (2, 10), Kłodowski 2 (41, 47), Pryjda (48), Paszkiewicz (50). 

KH DĘBICA – UKS NIEDŹWIADKI MOSiR SANOK 
3:14 (0:4, 0:4, 3:6) 

Bramki: Pryjda 4 (4, 23, 47, 60), Myćka 3 (17, 39, 42), Suchecki 3 
(22, 48, 56), K. Kłodowski 2 (3, 46), A. Kłodowski (8).            (es) 

Małopolska liga żaków starszych 

Wysokie zwycięstwa 

Pasjonaci odnieśli pierwsze zwycięstwo w sezonie 
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Kapitan pożegnał się z klubem 

Tamminen odchodzi z STS-u
Sami Tamminem zakończył 
przygodę z STS-em. Jego 
umowa została rozwiązana za 
porozumieniem stron.

– Dziękuje wszystkim, których 
tu poznałem. Świetnie się czu-
łem w Sanoku, to była przyjem-
ność grać dla was – powiedział. 

Nie wiemy jeszcze, kto za-
stąpi Fina w roli kapitana STS-u. 
Zapewne wyjaśni się to tego 
przed następnym meczem. (es)
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SIATKÓWKA

SANOCZANKA SANOK – AZS UR DEVELOPRES II RZESZÓW 
0:3 (13, 23, 22) 

1 liga podkarpacka seniorek

1 liga podkarpacka seniorów

Nie sprostały faworytkom
AZS UP TSV SANOK – LUBCZA �CŁAWÓW� 1:3 (21, -19, 17, 23)
TSV: Filip, Piróg, Niemiec, Kułak, Pawlik, Wójcik i Florczak (libero) oraz Kraczkowska, Słyś. 

W siódmej kolejce rozgrywek siatkarki TSV uległy fawory-
zowanej drużynie Lubczy, zajmującej 2. lokatę w tabeli.

W pierwszym secie gospodynie 
m.in. za sprawą kilku asów obję-
ły prowadzenie 18:15. Wkrótce 
jednak utraciły je po kontrower-

syjnych decyzjach sędziów,  
z którymi nie godził się trener 
Tomasz Podulka. Ostatecznie 
przyjezdne wygrały do 21.

W drugiej odsłonie miej-
scowe ponownie zyskały na-
wet sześciopunktową przewa-
gę (seria przy zagrywce Kingi 
Kułak), której tym razem już 
nie oddały, doprowadzając do 
remisu. Trzecia partia toczyła 

się już pod dyktando fawory-
tek, które „odjechały” sano-
czankom, bezlitośnie wyko-
rzystując ich błędy własne  
i nieskuteczność w ataku.

W ostatnim secie repre-
zentantki TSV prowadziły już 
nawet 18:14, ale potem sku-
teczna obrona rywalek spowo-
dowała metamorfozę i �nalnie
przegraną. Tym niemniej  
w grze nie było widać wyraźnej 
różnicy między zespołami.  
Co więcej, nasze siatkarki czę-
sto przeważały i to one mogły 
pokusić się o zwycięstwo. 

Piotr Paszkiewicz 

Gra lepsza niż wynik, jednak porażka do zera 

Sanoczanka: Kołodyńska, Buśko, Frycz, Barańska, Adamiak, Florczak i Szerszeń (libero).

Mimo dzielnej postawy  
zawodniczki Sanoczanki 
uległy na własnym parkie-
cie zespołowi rezerw rze-
szowskiego uniwersytetu, 
choć sam wynik nie w pełni 
oddaje przebieg meczu. 

Pierwszy set był pokazem 
skuteczności przyjezdnych, 
które sukcesywnie „odjeżdża-
ły” gospodyniom. Odmienny 
przebieg miały następne par-
tie. W drugiej przy serwisie 
Gabrieli Frycz sanoczanki 
wyszły nawet na prowadzenie, 
ale ostatecznie „goniły” wy-
nik, minimalnie przegrywając 
seta. Skuteczność w serwie, 
ataku i obronie prezentowała 
Angelika Buśko. 

Trzecia odsłona okazała 
się najbardziej bolesna, bo 
nasze reprezentantki prowa-
dziły już 19:16, lecz potem 
nadzwyczaj udana seria punk-
tów rywalek zakończyła spo-
tkanie.

Piotr Paszkiewicz 

Weekendowa zmora
AZS UP TSV SANOK – 

LUBCZA �CŁAWÓW� 0:3 (15, 8, 14)
TSV: Chudziak, Sokołowski, Fic, Szeremeta, Wiśniowski, Krzanow-
ski, Mołczan (libero) oraz Wójcik, Krochmal, Koczera, Baran (lib.). 

W odstępie dwóch dni Lubcza zadała drużynom TSV dwa 
mocne ciosy, jako że piątkowe niepowodzenie pań miało 
kontynuację w sobotniej porażce panów. 

Podkarpackie ligi młodzieżowe

Seria niepowodzeń
Pierwszy weekend grudnia stał pod znakiem porażek rów-
nież dla zespołów młodzieżowych naszych klubów. 

Juniorki
�RPATY MOSiR KROSNO – SANOCZAN� SANOK

3:0 (18, 24, 18)

Juniorzy młodsi
�RPATY MOSiR KROSNO – TSV SANOK 3:0 (8, 7, 8) 
ANILANA �KSZAWA – TSV SANOK 3:1 (10, -26, 20, 19)

pp

ŁYŻWIARSTWO SZYBKIE 

LEKKOATLETYKA 

Triumf sztafety Górnika 
Tydzień po Pucharze Polski ruszyły Ogólnopolskie Zawody 
Dzieci. Podczas inauguracyjnych zmagań w Lubinie nieźle 
jeździły panczenistki Górnika, zdobywając kilka medali. 
Było jedno zwycięstwo, wywalczone przez naszą sztafetę. 

Drużyna trenera Mateusza To-
karskiego (Gaja Fedak, Amelia 
Firlit, Izabela Potocka i Zo�a
Dziadak) okazała się najszybsza, 
wygrywając przed klubami KS 
Arena i ASRN. Indywidualnie 
najlepiej wypadła Oliwia Dy-
dek, 2. w wieloboju kategorii D2 
(2. i 4. na 500 m oraz 2. i 3. na 
1000 m). Najwięcej łyżwiarek 
mieliśmy w kat. E2 – 4. Potocka 
(2. i 5. na 500 m oraz dwa razy  

6. na 250 m), 5. Dziadak (2. i 4. 
na 250 m oraz 4. i 6. na 500 m),  
a w drugich dziesiątkach plaso-
wały się Celina Czwerenko  
i Firlit. W kat. E1 miejsce 6. zaję-
ła Fedak (dwa razy 2. na 250 m  
i 7. na 500 m). Startowały też 
Aleksandra Michalska (D1)  
i Julia Stec (D2) – dalsze lokaty. 

Drużynowo Górnik zajął 
4. pozycję w kobiecych punk-
tacjach klubów i województw. 

W najbliższy weekend na torze „Błonie” rozegrane zostaną 
drugie zawody Pucharu Polski. Po udanej inauguracji pan-
czeniści Górnika dobra dyspozycję powinni potwierdzić 
przed własną publicznością. Startować mają jeszcze przedsta-
wiciele kilku innych klubów. Szczegóły na plakacie (str. 2)  b

Dwa medale w Spale 
Po dłuższej przerwie starty wznowili Komunalni, a okazją 
był Ogólnopolski Finał Zawodów „Lekkoatletyka dla  
Każdego”, rozegrany w Spale. Najlepiej zaprezentowały  
się Malwina Guzik i Milena Krowiak, zdobywając medale 
– odpowiednio srebrny i brązowy – w kat. dzieci starszych. 

W wyścigu na 60 metrów  
Guzik uzyskała świetny czas 
7,98 sekundy, który dał jej  
2. pozycję. Krowiak pobiegła 
w podkarpackiej sztafecie 
8x200 m, której przypadło 
miejsce na najniższym stopniu 
podium (startowała też na  
60 m – dalsza lokata). Ponadto 
Antonina Dorotniak była  
8. w pchnięciu kulą (10,30),  
a Anna Reut otworzyła drugą 
dziesiątkę skoku wzwyż 
(1,45). W kat. dzieci młod-
szych pokazał się Gabriel Bury, 
7. na 300 m (46,62). Wszyscy 
poprawiali rekordy życiowe.

Zawodnicy Komunalnych 
przyczynili się do zajęcia  
5. miejsca przez Podkarpacie 
wśród 16 ekip wojewódzkich. 

– Uzyskane wyniki i miej-
sca bardzo nas cieszą, bo  
w konfrontacji z najlepszymi 
zawodnikami w kraju walczy-
my bez kompleksów, co dobrze 
wróży na przyszłość. Warto 
dodać, że zawody rozgrywane 
były w obsadzie międzynaro-
dowej. Oprócz najlepszych  
zawodników z Polski startowali 
reprezentanci Austrii, Finlandii 
i Słowacji – czytamy na stronie 
Komunalnych.                           bb

Trudno było spodziewać się 
sensacji w starciu z drużyną, 
która w tym sezonie jeszcze nie 
doznała porażki. Niemniej  
jednak wymiar kary dla graczy 
TSV okazał się srogi. 

Szczególnie zabolał drugi set,  
w którym sanoczanie prowadzi-
li 4:2, by następnie seryjnie tra-
cić punkty aż do stanu 4:13. 
Ostatecznie w tej partii zdołali 
zdobyć jedynie 8 „oczek”.       pp

Wewnątrzklubowy turniej żeńskich drużyn TSV

Juniorki grały z młodziczkami 
W hali Zespołu Szkół nr 3 rozegrano turniej dziewcząt,  
w którym brały udział trzy drużyny TSV – juniorki młodsze 
i dwa składy młodziczek. 

Zawody rozgrywano syste-
mem meczowym „każdy  
z każdym”. W rywalizacji zwy-
ciężyła najstarsza z ekip, tj.  
juniorek młodszych, która 
oba spotkania wygrała po 3:0.

Poza pojedynkami druży-
nowymi zorganizowano też 

współzawodnictwo w konku-
rencjach indywidualnych (cel-
ność odbicia piłki oraz zagryw-
ka w wyznaczone miejsce).

Zwyciężczynie wewnątrz-
klubowych zawodów otrzy-
mały pamiątkowe nagrody. 

(pp) 

Panczenistki Górnika w Lubinie 

Lekkoatleci Komunalnych w Spale 
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Angelika Buśko nie tylko dobrze przyjmowała, ale i atakowała

Klubowy turniej TSV w hali ZS3
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Kolumnę opracował: PIOTR PASZKIEWICZ 

TENIS STOŁOWY

Kolumnę opracował: BARTOSZ BŁAŻEWICZ 

II liga 

4. Rodzinny Mikołajkowy Turniej w Tarnobrzegu 

Pingpongiści SKT ograli „górali” 
SKT ILO WIKI SANOK – 

KS GORCE NOWY TARG 7:3 
SKT: Kapik 2,5, Staszczyk 1,5, Poliniewicz 1,5, 
Seroka 1,5. 

Kolejne zwycięstwo drużyny SKT, która  
w zaległym meczu nie dała szans ekipie  
z Podhala. Kapitalnie zagrał Krzysztof  
Kapik – komplet punktów bez straty seta. 

Nasz pingpongista pokonał obu rywali singlo-
wych (tylko jeden set z minimalna różnicą punk-
tową), odnosząc też zwycięstwo w parze z Konra-
dem Staszczykiem. Także drugi debel padł łupem 
zawodników SKT, bo wygrali Grzegorz Polinie-
wicz i Szymon Seroka (cała trójka wymienionych 
odniosła też po jednym zwycięstwie indywidual-
nym). Warto podkreślić, że większość wygranych 
potyczek gospodarze kończyli wynikami 3:0. 

KS SPEKTRUM-�RPOL SŁOPNICE – 
SKT I LO WIKI SANOK 5:5 

Remis z niedosytem  

SKT: Kapik 2, Seroka 1,5, Staszczyk 1, Poliniewicz 0,5. 

Remis ze sporym niedosytem, bo zawodnicy SKT aż trzy razy 
przegrywali po pięciosetówkach. Szkoda straconej szansy. 

W obu seriach zapunktował Ka-
pik, a po zwycięstwie dołożyli 
najpierw Staszczyk, a potem Se-
roka. Deble też wyszły na remis, 

bo punkt zdobyli Poliniewicz  
i Seroka. Ten pierwszy okazał się 
największym pechowcem, do-
znając dwóch porażek po 2:3. 

IV liga V liga 

Sanocka Liga Sokoła 

Kolejny komplet punktów 
UKS KRZEMIEŃ USTRZYKI DOLNE – 

SKT ILO WIKI II SANOK 3:10 
SKT: Maciejewski 3,5, Graboń 3,5, Pytlowany 1,5, Wanielista 1,5. 

Prowadzące w tabeli rezerwy SKT umocniły pozycję lidera, 
głównie za sprawa Bogdana Maciejewskiego i Rafała Grabonia. 

Obaj wszystkie mecze wygry-
wali bez straty seta, także wspól-
nego debla. Po 1,5 pkt dołożyli 
Piotr Pytlowany i Miłosz Wa-

nielista. Zwycięstwo lidera mo-
gło być jeszcze bardziej okazałe 
– gospodarze dwa z trzech spo-
tkań wygrywali po 3:2. 

Harajdowie 
najlepsi 
Świetny start Krzysztofa i Pio-
tra Harajdów, którzy odnieśli 
zwycięstwo w młodszej kat. 
wiekowej (dzieci do klas IV). 

To był popisowy występ rodzin-
nego duetu zawodników SKT. 
Wygrali wszystkie sześć poje-
dynków i to bez straty seta. 

Obrońca tytułu nowym liderem 
Zmiana lidera na �niszu sezonu – prowadzenie w tabeli 
przejął broniący tytułu Bolesław Bartkowski. 

Turniej nr 69: grupa A – 1. Piotr Piróg, 2. Bartkowski, 3. Marek 
Serwiński, grupa B – 1. Czesław Tere�nko, 2. Miłosz Zarzyczny,
3. Mariusz Lubieński. Turniej nr 70: 1. Mariusz Małek, 2. Wi-
told Tesznar, 3. Grzegorz Kornecki. Turniej deblowy (po każ-
dym secie przy stole zostawała zwycięska para, a w przegranej 
zmieniał się zawodnik grający dłużej): 1. Marek Perschke,  
2. Kornecki, 3. Krzysztof Małek. Najlepsze duety: 1. ex aequo 
Małek/Perschke i Kornecki/Perschke, 3. Kornecki/Małek. 

SKT ILO WIKI IV SANOK – 
PARNAS II STA� WIEŚ 3:10

Wicelider wygrał do zera 
GÓRNIK II G�BOWNICA STARZEŃS� – 

SKT ILO WIKI III SANOK 0:10 
SKT III: Harajda 2,5, Gratkowski 2,5, P. Piróg 2,5, Motyka 2,5. 

Klasyczny „spacerek” w Grabownicy, gdzie trzecia druży-
na SKT odniosła zwycięstwo do zera. 

Jedynie w drugiej serii poje-
dynków singlowych Krzysztof 
Harajda tra�ł na mocniejszy
opór, wygrywając 3:2. Pozosta-

łe mecze bez straty seta, a kom-
plety punktów zaksięgowali 
także Artur Gratkowski, Piotr 
Piróg i Paweł Motyka. 

Porażka z ligowym sąsiadem 

SKT IV: Szałankiewicz 1,5, Wronowski 1, Bednarczyk 0,5, 
Stępkowski. 

W meczu sąsiadów z tabeli lepsi okazali się rywale i to dość 
wyraźnie. 

Połowę punktów dla SKT zdo-
był Bogdan Szałankiewicz, wy-
grywając mecz singlowy i debla 
z Andrzejem Bednarczykiem. 

Jedno zwycięstwo odniósł też 
Marek Wronowski. W pozosta-
łych spotkaniach nasi weterani 
musieli uznać wyższość gości. 

KTS II WOLA KOMBORS� – 
SKT ILO WIKI V SANOK 9:9 

Tylko punkt młodzieży 

SKT V: Krochmal 4,5, F. Filipczak 2, J. Piróg 1,5, A. Filipczak 1. 

Mecz z ostatnim zespołem w tabeli młodzież SKT zakoń-
czyła zdobyciem punktu i to dość szczęśliwie… 

Dość napisać, że nasi pingpon-
giści aż sześć razy wygrywali 
po 3:2; przy trzech takich  
wynikach rywali. Do tego trzy 
razy w �nałowej serii, ratując
się ze stanu 6:8. Największą 

odpornością psychiczną wy-
kazał się Antoni Krochmal, 
zdobywając komplet punktów. 
Pozostałe dołożyli bracia Filip 
i August Filipczakowie oraz  
Jakub Piróg. 

PŁYWANIE 

Dobry finisz Rekinów!
Dobiegła końca jesienna edycja Podkarpackiej Ligi Dzieci 
10- i 11-letnich, a na �nałowych zawodach w Mielcu nie mogło
zabraknąć Rekinów. Znów najlepiej spisała się Łucja Przygó-
rzewska, zdobywając dwa medale. Wysokich lokat było więcej. 

Pierwszy krążek podopieczna 
Dariusza Fineczki wywalczyła 
w wyścigu na 100 metrów  
stylem dowolnym, zajmując  
2. lokatę z rewelacyjnym cza-
sem 1.17,20. Był to 2. wynik 
punktowy w jej kategorii wie-
kowej. Natomiast na 50 m mo-
tylkowym Przygórzewskiej 
przypadło miejsce na najniż-
szym stopniu podium. Łączny 
bilans Łucji w jesiennym sezo-
nie to 6 medali – po 2 złote, 
srebrne i brązowe. 

Ponadto w Mielcu miejsca 
w pierwszych dziesiątkach za-
jęły: Maja Wojdyła (8. na 50 m 
motylkowym), Róża Kame-
czura (9. na 100 m dowolnym) 

i Pola Andrzejewska (10. na 
50 m klasycznym), a w dru-
gich plasowali się również:  
Zuzanna Niemiec, Juliana 
Brud, Julia Skóra, Antonii  
Pacławski i Jacek Nazarko. 
Startowali jeszcze: Alicja  
Kondyjowska, Laura Fedak  
i Marcel Woźniak. Wszyscy 
poprawiali rekordy życiowe. 

W klasy�kacji progresji
drużynowej Rekiny zajęły  
5. miejsce w stawce 18 ekip  
z Podkarpacia. Postępy klubu 
zostały zauważone przez wła-
dze Podkarpackiego Okręgo-
wego Związku Pływackiego, 
które gratulowały nam uzyski-
wanych wyników. 

EKST�KLASA
Play-off
Marcin Lubieniecki – Grzegorz Rozel 7:4 (2:0) 
Zbigniew Gilarski – Robert Keck 5:7 (0:2) 
Krzysztof Kadubiec – Bartłomiej Długosz 7:2 (2:0) 
Play-out 
Jakub Biłas – Wojciech Stawarczyk 7:5 i 6:7 (1:2) 

1 LIGA  
Łukasz Szmyd – Grzegorz Babiarz 7:3 
Maciej Bodziak – Michał Florian 7:2 
Paweł Kocan – Paweł Martowicz 7:2 

BILARD 

Trzech już w półfinałach
Znamy już większość pół�nalistów SCB Ligi Amatorskiej.
Awans do strefy medalowej wywalczyli Krzysztof Kadubiec,  
Marcin Lubieniecki i Robert Keck. 

Po wygraniu pierwszych me-
czów cała trójka kwali�kację
przypieczętowała pewnie, bo 
zwycięstwami w pojedynkach 
rewanżowych. Wkrótce dołączy 
do nich zwycięzca pary Grze-
gorz Jarocki – Marcin Piotrow-
ski (prowadzi ten pierwszy). 

Bardziej zacięta była walka 
w play-oucie. Wprawdzie Jaku-
bowi Biłasowi udało się wyrów-
nać stan rywalizacji z Wojcie-
chem Stawarczykiem, ten jed-
nak w decydującym pojedynku 
okazał się minimalnie lepszy  
i zostaje w elicie. 

W I lidze rozegrano trzy 
spotkania, wszystkie jedno-
stronne. Maciej Bodziak i Paweł 
Kocan oddali rywalom po 2 frej-
my, a Łukasz Szmyd stracił 3. 

W ostatnich meczach Krzysztof Kapik był najlepiej punktującym zawodnikiem SKT

Rekiny na basenie w Mielcu 

Wojciech Stawarczyk (z prawej) 
wygrał rywalizację z Jakubem 
Biłasem, utrzymując się w bilar-
dowej elicie 
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Najmłodsze Pantery już zbierają trofea
Udane występy zanotowali najmłodsi wychowankowie klubu Pantera, uczestniczący w Między-
narodowym Mikołajkowym Turnieju Dzieci w Jaśle, organizowanym od blisko 20 lat przez  
tamtejszy UKS MOSiR.

Podopieczni Tomasza Bobali 
i Daniela Wosachły wystąpili 
w gronie ponad 200 zawodni-
ków z Polski i Słowacji, zazna-
czając swoją obecność wyso-
kimi lokatami. I tak 2. miejsca 
zajęły Gabriela Izdebska 
(U10, 31 kg), Lena Izdebska 
(U12, 44 kg) i Lena Mikuś 
(U14, 52 kg), 3. – Florencja 
Kaczmarek (U10, 36 kg)  
i Jagoda Pytińska (U8, 24 kg), 
4. – Karolina Izdebska (U8, 
21 kg), Julia Szczepanik (U12, 
44 kg), 5. – Iga Werszańska 
(U8, 21 kg) i Franciszek 
Kaczmarek (U10, 26 kg),  
a 7. – Miłosz Werszański 
(U10, 32 kg). 

Piotr Paszkiewicz Podczas turnieju w Jaśle zawodniczki Pantery zdobyły kilka medali

Pięć medali Samuraja w Bochni 
Reprezentanci klubu TEXOM Samuraj udanie startowali na turnieju ALMMA 237 w Bochni, 
czyli zawodach Pucharu Polski Południowej, zdobywając pięć medali. Było jedno złoto, które 
wywalczył Sylwester Komarski, najlepszy w kategorii wagowej kadetów do 77 kilogramów. 

Podczas zawodów w Bochni przedstawiciela miał także klub 
Defender. Był nim debiutant Dawid Przybylski (na zdjęciu), 
najlepszy w kategorii kadetów powyżej 93 kg. 

Nasz �ghter pokonał dwóch
rywali, odnosząc końcowe 
zwycięstwo. W �nale nie dał
szans zawodnikowi Spartan 
Chorzów. Dla Komarskiego 
był to drugi wygrany turniej  
z rzędu. Srebrne krążki zdo-
byli: senior PK Karol Popiel 
(66 kg, spektakularny debiut 
– pierwszą walkę wygrał po 

najszybszym nokaucie w hi-
storii startów Samuraja),  
junior Maksymilian Jaworski 
(66 kg, dwa zwycięskie poje-
dynki) i kadet Łukasz Horo-
dejczuk (55 kg, jedna wygra-
na), a po brąz sięgnął senior 
OFS Roman Kuziv (70 kg, 
jedna wygrana). Oprócz nich 
wystąpił jeszcze junior Kamil 

Ekiert, anonsowany w wadze 
do 61 kg, który wobec braku 
przeciwnika podjął wyzwanie 
w kat. 66 kg (porażka  
w ćwierć�nale).

Dodajmy, że do Bochni 
ekipa Samuraja pojechała pod 
opieką trenera Jarosława 
Chokoboka. 

Piotr Paszkiewicz 

Defender też z wygraną 

Mimo oczywistej w przypadku 
pierwszego występu tremy pod-
opieczny Adama Słoniewskiego 
wygrał premierową walkę, zdo-
bywając złoty medal. 

Do startu gotowa była  
również Natalia Bogaczewicz, 
jednak do walki nie doszło – 
przeciwniczka nie stawiła się. 

(b) 

V Charytatywny Turniej Mikołajkowy SHLPN 

Byli ekstraklasowcy zagrają dla Martynki 
To już jutro – cały dzień futbolowych emocji w Zespole Szkół 
nr 3. Znów zagramy dla Martynki Posadzkiej, a wśród uczestni-
ków turnieju zapowiadani są nawet byli piłkarze ekstraklasy – 
Adam Kokoszka, Dariusz Dudek i Dawid Pietrzkiewicz. 

Półtora miesiąca po turnieju  
w Uczelni Państwowej, podczas 
którego zebrano ponad 6 tys. zł, 
znów zagramy dla dzielnej 
gimnastyczki klubu Spartanie, 
która zmaga się z ciężką choro-
bą. Do rywalizacji przystąpi aż 
9 drużyn – tworzonych przez 
zawodników w wieku przy-
najmniej 30 lat – walkę rozpo-
czynając w dwóch grupach. 
Murowanym faworytem wyda-
je się zespół Stal Sanok Oldbys, 
którego skład wzmocnią Ko-
koszka, Dudek i Pietrzkiewicz, 
ale dopóki piłka w grze... Tur-
niej rozgrywany będzie o Pu-
char Starosty Sanockiego,  
w programie również Druży-
nowy Turniej Rzutów Karnych 
o Puchar Posła Piotra Uruskie-
go. Początek zmagań o godz. 9, 
a decydujące mecze od 16.30. 

Imprezie towarzyszyć ma 
kiermasz ozdób świątecznych. 
Nie  zabraknie też zbiórki do pu-
szek i aukcji. Do wylicytowania 
będzie m.in. opaska kapitańska 
z podpisem Kuby Błaszczykow-
skiego, piłka z podpisami za-
wodników i szkoleniowców  
Wisły Kraków, koszulka z auto-
grafem Joanny Jędrzejczyk, rę-
kodzieła, vouchery podarun-
kowe, książki z autografami  
i wiele innych.                            (b) 

Turnieje Akademii Piłkarskiej 

Zwycięski dublet w Rzeszowie, 
trzecie miejsce w Kielnarowej 
Znów intensywny weekend drużyn Akademii Piłkarskiej, choć startów miało być jeszcze 
więcej, jednak dwa wyjazdy nie doszły do skutku. Nasi zawodnicy i tym razem grali głów-
nie w Rzeszowie i okolicach, efektem dwa pierwsze miejsca orlików młodszych na 
WRSport CUP i trzecie rocznika 2017 na Resovia Winter Cup. 

Międzynarodowy turniej  
orlików rozegrano w stolicy 
Podkarpacia, gdzie AP wysta-
wiła trzy zespoły. Dwa pierw-
sze zdominowały rywalizację, 
dzieląc się najwyższymi loka-
tami. Do najlepszej drużyny 
turnieju wybranych zostało 
trzech naszych zawodników 
– Natan Karnas, Bruno  
Kozak i Alan Mieszczyński. 
Obok nich składy drużyn 
tworzyli: I – Antoni Szabla, 
Filip Różak, Mikołaj Różak, 
Aleksander Koczera, Hugo 
Zawiślan, Jan Pietrasz i Kac-
per Kiełtyka, II – Aleks Zozu-
lew-Chudziak, Lena Furdak, 
Emilia Hertig, Jakub Malec, 
Oliwer Filak i Błażej Wdowin. 

– Zagraliśmy bardzo do-
bry turniej. Nasz futbol mógł 
się podobać. Dobrze funkcjo-
nowaliśmy zarówno w obro-
nie, jak i ataku. Cieszymy się  
z trenerem Łukaszem Ry-
glem, że nasi podopieczni tak 
szybko przyswajają nowe 
aspekty, które są wdrażane  
na treningach – powiedział 
trener Mariusz Sumara. 

W tym samym czasie aka-
demicki narybek z rocznika  
2017 walczył na Turnieju  
Resovia Winter CUP w Kiel-

narowej, rozgrywanym – co 
dość rzadkie w tak niskich ka-
tegoriach wiekowych – z wy-
nikami meczów i klasy�kacją
łączną. Ostatecznie po awan-
sie do grupy �nałowej pod-
opieczni Marcina Siwińskie-
go zakończyli rywalizację na 
3. miejscu w stawce 15 zespo-
łów. Skład AP: Aleksander 
Kowalczyk, Alan Kmieciński, 

Mikołaj Wojdyła, Adam Ma-
słowiec, Franciszek Pietrasz, 
Antoni Stabryła, Klara Li-
stwon i Franciszek Listwon. 

Młodzicy młodsi AP po-
jechali na turniej do słowac-
kiego Vranova, gdzie jednak 
nie poszło im zbyt dobrze  
i uplasowali się pod koniec 
stawki uczestników. 

(bb) 

Samuraje w Bochni. Od lewej: Roman Kuziv, Sylwester Komarski, Karol Popiel, Maksymilian Jaworski, 
Łukasz Horodejczuk, Kamil Ekiert i trener Jarosław Chokobok
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Zawodnicy Akademii zdominowali turniej w Rzeszowie
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